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Občinska konferenca SZDL Ptuj 
Včeraj, v četrtek 17. februarja, je bila v Kidričevem občinska 

konferenca SZDL. Na njej je dobila prednost in po.sebno pozoRiost 
— če ne vsa, pa vsaj osrednja problematika tistih področij druž-
bene dejavnosti v občini, ki zahteva bolj sistematičnih in preteh-
tanih rešitev političnih sil v občini, torej: 

— kako se v praksi uveljavljajo ustavna načela o položaju in 
vlogi občana v našem družbenem življenju; 

— ocena delovanja samoupravnih mehanizmov, zlasti na rela-
ciji komuna — občan; 

— ocena izkušenj pri izvajanju gospodarske reforme s poseb-
nim poudarkom na razvojnih možnostih kmetijstva v naši 
občini; 

— problemi delovnih organizacij s področja družbenih služb 
s stališča razvoja samoupravnih odnosov; 

— vloga družbenih faktorjev pri usposabljanju in vzgoji mla-
dine in kulturna dejavnost v občini. 

Konfcrcnca, zlasti pa razprava, 
bi naj prispevala k oblikovanju 
stališč o tistih vprašanjih, ki jih 
bosta obravnavala oba letošnja 
kongresa SZDL, zvezni in repub-
liški. Zato bo čas po konferenci 
do obeh kongresov potrebno izra-
biti za širšo razpravo o tistih vpra-
šanjih v okviru predkongresnih 
tez, ki so značilna in zanimiva za 
ptujsko občino. 

V nadaljevanju prinašamo naj-
pomembnejše odlomke iz poročila, 
ki ga je o problemih občine pri-
pravil Občinski odbor SZDL za to 
konferenco: 

»Ce je naša ustava razglasila po-
litične odnose pri nas kot izraz 
naših socialističnih družbeno-eko-
nomskih odnosov in odprla naj-
širše možnosti za zavestno ustvar-
jalno aktivnost vsakega delovnega 
človeka na vseh področjih družbe-
nega življenja kot pogoj enako-
pravnosti, si moramo zastaviti 
vprašanje, v kolikšni meri nam |e 
uspelo praktično uveljaviti in 
uresničiti CKnenjena ustavna na-
čela. Bolj konkretno: ali je orga-
nizacija SZDL v naši občini s 
svojim političnim delovanjem in 
vplivanjem ustvarjala ustrezne 
pogoje, da bi občan postal zavest-
ni in tvorni faktor pri urejanju 
pomembnejših družbeno ekonom-
Bkih, kulturno-prosvetnih, zdrav-
Btvetrih in drugih zadev v občini. 

Za vse obdobje po sprejetju 
nstave je značilno prizadevanje 
SZDL, da svojo funkcijo in nalo-
fe ne le prilagajajo izgrajevanju 
sistema družbenega samouprav-
ljanja v občini, zlasti na relaciji 
kcmiima — občan, marveč da de-
jpisko tudi uveljavi svojo poli-
tično vlogo pri uresničevanju 
teženj občanov po njihovem nepo-
srednem sodelovanju v samo-
upravnih CMTganih v delovnih or-
ganizacijah, v krajevnih skupno-
stih, na zborih volivcev in v 
drugih oblikah neposrednega so-
delovanja v upravljanju. 

Občinska organizacija SZDL je 
v različnih oblikah in z različnimi 
metodami svojega političnega vpli-
vanja podpirala prizadevanja in 
pospeševala nadaljnjo rast in utr-
jevanje osrednjih oblik samo-
upravljanja v občini in v delov-
nih organizacijah. Družbeno poli-
tične organizacije, zlasti SZDL in 
sindikati so se premalo zavzemali 

za razvijanje večje javnosti dela 
v delovnih organizacijah (v go-
spodarskih in v zavodih), pred-
vsem v tem smislu, da bi se tudi 
občani ukvarjali s problemi tistih 
delovnih organizacij, ki s svojo 
proizvodnjo in dejavnostjo vpliva-
jo na urejanje vsakdanjih proble-
mov občanov, njihovega standarda 
ipd. Tu ne izvzemamo tudi ka-
drovska vprašanja, ki so splošna 
družbena vprašanja, zlasti sedaj 
v času izvajanja rotacije. Gre za 
težnjo po demokratičnem dogovar-
janju delovnih organizacij, druž-
beno političnili organizacij in ob-
čanov, ne pa za vsiljevanje kakrš-
nih koli odločitev zunaj delovne 
organizacije, kakor to nekatera de-
lovne organizacije pojmujejo. Ce 
trdimo, da so delovne organizaci-
je pri sprejemanju svojih samo-
upravnih sklepov samostojne, po-
tem to ne more biti razlog za nji-
hovo odtujitev od družbe, konkret-
no od občine. Ker gradimo komu-

nalni sistem, kjer se usklajajo in 
prepletajo posamezni in družbeni 
interesi in kjer integriramo vse 
oblike življenja in dejavnosti, po-
tem ni le občinska skupščina od-
govorna za urejanje splošnih živ-
ljenjskih pogojev, ampak so za to 
soodgovorni tudi kolektivi in nji-
hovi samoupravni organi. Ta na-
loga je poslala imperativ zlasti v 
pogojih izvajanja gospodarske re-^ 
forme, ko ostajajo neposrednim' 
proizvajalcem čedalje večja mate-
rialna sredstva in ko postaja raz-
polaganje z akumulacijo vse bolj 
njihova samoupravna pravica. 

S kvalitetnim sestavom samo-
upravnih organov, z izbiro aktiv-
nih in razgledanih proizvajalcev 
za samoupravne organe in z na-
daljnjim uspo.<?abljanjem proizva-
jalcev za njihovo samoupravno 
aktivnost bomo to tradicijo še 
bolj razširili in okrepili. 

Občinski skupščini, ki kot naj-
širši samoupravni organ v občini 
določa in uveljavlja splošno poli-
tiko ter usmerja in koordinira de-
javnost samostojnih samoupravnih 
teles, so poleg ustavnih obvezno-
sti naložene tudi druge obvezno-
sti. Le-teh pa skupščina oziroma 
občina zaradi svoje sorazmerno 
šibke materialne baze, zaradi vna-
prej določenega deleža od njenih 
dohodkov, zaradi prilagajanja splo-
šne potrošnje v komuni novim po-
gojem gospodarjenja in zaradi ve-
likih proračunskih izdatkov za fi-
nanciranje družbenih služb in jav-
ne uprave ne more uspešno izpol-
njevati. Ce upoštevamo, da skrbi 
občina za finansiranje takih dejav-
nosti, ki so nacionalno in širše 

družbeno pomembne (šolstvo, 
zdravstvo, kultura, varstvo itd.), 
ugotavljamo, da delitveni odnosi 
zveza—republika—občina in krite-
riji za delitev dopolnilnih sredstev 
republike občinam niso objektivni. 
Samoupravni odnosi v komuni kot 
osnovni družbeno-politični samo-
upravni skupnosti delovnih ljudi 
se lahlio kvalitetno razvijajo le, če 
bo omogočeno komuni, da si zago-
tovi ustrezno materialno bazo za 
izpolnjevanje svojih vsaj osnovnih 
nalog. Pričakujemo, da bosta o 
tem bistveno pomembnem proble-
mu spregovorila oba kongresa 
SZDL. 

Tudi sveti pri občinski skupšči-
ni kot osrednje oblike samouprav-
ljanja v komuni bodo morali svo-
je delovanje zastaviti bolj samo-
stojno in bolj analitično-program-
sko kot doslej. 

Večja učinkovitost bo potrebna 
tudi v demokratizaciji odnosov 
med republiško in občinskimi 
skupščinami, zlasti v primerih, ko 
republiška skupščina sprejema od-
ločitve, ki so bistveno pomembne 
za delovanje občin. To so pokaza-
le nedavne izkušnje pri pripravah 
in sprejemanju predpisov s pod-
ročja zdravstvenega zavarovanja 
kmetov, organizacije službe so-
cialnega zavarovanja, prosvetno 
pedagoške službe, zaposlovanja 
delavcev in podobno. V takih od-
nosih naj bi veljal princip demo-
kratičnega dogovarjanja med 
predstavniškimi telesi republike in 
občin, še več, celo vpliv občanov 
in širše javnosti bi moral biti pri 
tem močnejši. 

(Nadalieoanje na 4. strani) 

Kmetijstvo v ptujski občini 
v luči strokovne študije 

Na povabilo občinske skupščine Ptuj je bila v sredo, 16. fe-
bruarja 1966, javna razprava o študiji »Kmetijstvo občine Ptuj«, 
ki jo je naročila občinska skupščina že 1963. leta in so jo izdelali 
ter dokončali decembra 1965 avtorji I. Šmaljcelj, J. Butinar in 
sodelavka S. Kravos. 

Z Jiaročeno in izdelano študijo, 
ki je razlolmačena na 126 stra-
neh tekiSta, tabel in drugih pre-
gledov ter ilustrirana z 10 foto-
grafijami, je prikazan dosedanji 
rszvoj zasebnega gospodarstva 
v kmetijstvu in njegove razvojne 
tendence, družbeni sektor kmetij-
stva občine Ptuj, promet s kmetij-
skimi pridelki — pota realizacije, 
perspektive kmetijstva do 1. 1970 
in nadaljnji razvoj, organizacij-
ski posli in kadri, organizacijska 
mreža ter zaključek in porablje-
na dokumentacija ter literatura. 

V dvorani občinske skupščine 
Ptuj se je zbralo '16. februarja 
1966 akrog predsednice občinske 

skupščine Lojzke Stropnikove 
ter podpredsednika Vladimirja 
Vrečka, avtorjev študije I. Smalj-
celja ter J. Butinarja, poslancev 
Zorana Poliča in Jožeta Globač-
nika, več vplivnih funkcionarjev 
iz Ljubljane, Maribora in Ptuja 
ter vodilnih in strokovnih pred-
stavnikov kmetijskih organizacij 
iz ptujske občine. Vse zbrane je 
uvodoma pozdravil popredsednik 
skupščine Vladimir Vrečko, na-
kar je komentiral nekaj barvnih 
diapozitivov z motivi iz kmetij-
skih predelov občine prof. J. 
Butinar, temu pa je sledila ob-
širna razprava. 

Razprava je dala ugodno oce-
no študiji kot osnovi za nadalj-
nje študije o razvoju kmetijstva 
ter o tistih politično-ekonomskih 
ukrepih, ki bodo vplivali na raz-
voj kmetijstva v ptujski občini 
v nakazani in potrebni smeri, na 
drugi strani pa je opozorila na 
možne rešitve za izboljšanje 
kmetijske proizvodnje, kol si jih 
predstavljajo zasebni kmetovalci 
ter družbena kmetijska gospodar-
stva. 

Poleg tega, da iščejo v ptujski 
ohčini politični funkcionarji in 
kmetijski strokovnjaki kompleks-
ne rešitve za izboljšanje seda-
njega stanja v kmetijstvu, je 
potrebno upoštevati obstoječe in 
preizkušene modele v organizi-

rani proizvodnji ter jih uporab-
ljati, kjer so za to- dani in do-
segljivi pogoji. Večja investira-
nja posameznih kmetovalcev za 
mehanizacijo v zasebnem kmetij-
stvu ne morejo dati tistih re-
zultatov, kot jih lahko dosežemo 
s smotrnim investiranjem kme-
tijskih organizacij v kooperaciji 
s kmetovalci. Sam traktor še za 
kmetovailca ne more predstav-
ljati najboljše rešitve, ker mu 
pri tem manjka še mnogo dru-
gih rešitev in pomoči. 

Ni mogoče trditi, da so vse 
rezerve v kmetijskem gospodar-
stvu že odkrite in izčrpane, pa 
tudi ne, da je samo naše kme-
tijstvo v težavah, ko pa se iz-
kopava iz težav kmetijstvo mar-
sikje po svetu. Vsem kmetoval-
cem po raznih deželah marsikaj 
manjka, česar bi se radi znebili 
in si poiskali boljše rešitve. Če-
prav je v drugih deželah raz-
merje investicij na 1 ha obdelo-
valnih površin ugodnejše kot pri 
nas, še ni mogoče trditi, da so 
kmetovalci s tem zadovoljni. 
Tudi sama mehanizacija še ne 
pomeni vse. Uspehi, ki smo jih 
dosegli v zadnjih letih ravno z 
organizirano živinorejo, nam po-
trjujejo, da si bomo morali tudi 
v bodoče predvsem pomagati do 
uspehov z dobro organizacijo 
kmetijske proizvodnje. Odpraviti 
bomo morali stare napake, ki se 
kažejo predvsem pri investicijah, 
ki niso vse kompleksne niti 
kompletne. Ko so zagotovljeni 

(NadaljepAnje na 2. strani) 

\?0 NAJNOVEJŠI ODLOČITVI AMERIŠKE VLADE: 

Se več vojakov 
v Vietnam 

Američani bodo poslali v 
Južni Vietnam nove vojaške 
moči. Tako je sporočil predsed-
nik Johnson na petkovi tiskovni 
konferenci. S tem je samo potr-
dil sklep h'avajske konference, o 
kateri smo spregovorili v prej-
šnji številki. Američani žele 
»pomiriti« Južni Vietnam z vo-
jaško silo in šele po vojaški 
zmagi sesti za zeleno mizo na 
pogajanja. 

Morda najbolj značilna so 
uradna namigovanja, da bodo 
mogli povedati svoje mnenje za 
zeleno mizo tudi predstavniki 
osvobodilne fronte, če bo sever-
novietnamska vlada pripravljena 
sprejeti pogajanja. Toda ker v 
Washingtonu niso pripravljeni 
sprejeti ženevsikega sporazuma 
o Vietnčimu kot podlago, so taka 
pričakovanja seveda zaman. 

Ni zgolj naključje, da je fran-
coski pr^sednik de Gaulle te 
dni opozoTil na žalostne izkušnje 
Francozov v znani indokitajski 
vojni, ko so dnevno vlagali tež-
ke milijarde frankov za vzdrže-
vanje lastnih čet in lutkovnega 
režima, slednjič pa se morali po-
raženi umakniti in priznati ne-
odvisnost dežel v tem delu sve-
ta. Vietnam je v tej protikolo-
nialni vojni odigral pomembno 
vlogo. 

Prav te dni je severnovietnam-
ski predsednik znova omenil, da 
bo severnovietnamsko ljudstvo 
vztrajalo v boju proti ameriš.ki 
agresiji do konca. Ameriške 
bombe, ki zadnje čase vse pogo-
steje padajo tudi na severno vi-
etnamske 'bolnišnice in šole, 
vzbujajo med se verno vietnam-
skim ljudstvom samo še večje 
ogorčenje do tujih vsiljivcev. To 
je ljudstvo, ki je navajeno na 
odpor. 

Kot je znano, so se Američani 
doslej v glavnem branili zaradi 
vmešavanja v vietnamske zade-
ve s pogodbo, ki jo je ameriška 

vlada sklenila s sajgonsko. Gre 
za vojaško in gospodarsiko po-
moč. Te dni operirajo člani ame-
riške vlade bolj z ideološkimi 
razlogi. Južni Vietnam je območ-
je, ki ga je treba obraniti pred 
»komunističnim vdorom in ko-
munistično vladavino«. Ta teza 
velja — kot kaže stvarnost — 
za vsakršno gibanje, ki zahteva 
resnično neodvisnost, vicialne 
in gospodarske reforme, >:nako-
pravnost in izboljšanje življenj-
ske ravni širokih množic. 

S protikomunističnimi gesli 
nastopa ameriška propaganda iz 
dneva v dan in je ustvarila že 
določeno domače javno mnenje. 
Kako bi tudi bilo drugače? Lju-
dje so strahotno vezani na radio 
in televizijo. V oddajah vesli pa 
ne slišijo nič drugega kakor opo-
zorila »o komunistični nevarno-
sti« in o sveti dolžnosti Ameri-
čanov, da kot moderni križarji 
obranijo svet pred to »nevarnost-
jo«. Zato se tudi dogaja, da se 
vlada odloči in brez odobritve 
kongresa prične pravo letalsko 
vojno proti neodvisni deželi, 
Severnemu Vietnamu, pri čemer 
se sklicuje na »posebna poobla-
stila, ki jih je kongres dal pred-
sedniku za Južni Vietnam«. Pred 
kom naj predsednik Johnson še 
skriva resnico, da gre v severno-
vietnamskem primeru za jasno 
agresijo ne glede na to, kako jo 
ZDA opravičujejo? 

Seveda se tudi v ZDA ogla-
šajo trezni ljudje in opozarjajo 
na posledice takega ravnanja, 
toda vlada se nanje kaj malo 
ozira. In vendar je očitno, da se 
utegne vietnamska vojna, ki jo 
trenutno še smatramo za spopad 
»lokalne narave«, spreleviti v 
svetovni spopad. Tudi treznosti 
in dojemanja nevarnosti, ki so 
jo pokazali v Moskvi kljub 
vztrajnim kitajskim napadom za-
radi »popuščanja imperialistom«^ 
utegne biti erakrat konec. 

Drugi dogodki 
Nesreča nikoli ne počiva. To 

resnico smo v sredo občutili 
znova tudi Jugoslovani. Med po-
stajami Kaštel Stari in Sadine v 
bližini Splita sta trčila mešani in 
tovorni vlak. Doslej so našteli 
devetindvajset smrtnih žrtev. Ta 
tragedija je hudo pretresla vso 
našo domovino. Kakor kaže, so 
pri tovornem vlaku popustile za-
vore, pa se je pričel pomikati s 
postaje Sadina nazaj proti Splitu 
in pri tem treščil v potniškega. 

Poročilom o letalskih nesre-
čah, ki so te dni tako pogoste, 
se je sedaj pridružila še ena, do-
slej največja železniška nesreča 
v naši državL 

PROCES PROTI KP INDONEZIJE 
Pred posebnim vojaškim sodi-

ščem v Džakarti se je pričela 
sodna obravnava proti članu po-
litbLroja KP Indonezije Njonu, ki 
je, kot pravi obtožnica, pomagal 
organizirati oboroženi upor z 
namenom, da bi strmoglavil in-
donezijsko vlado. Poročajo, da 
je predisednik Sukamo v sredo 
prepovedal delovanje partije, iz 
česar sklepajo, da je dosedanja 
preiskava ugotovila odgovornost 
njenih članov za nedavne dogod-
ke. 

Značilno je, da je vodstvo 
KP, kot je priznal Njonu, pred 
poizkusom upora proučevalo 
!»resno Sukainovo bolezen« in 
prizadevanja nekaterih genera-
lov, da pripravijo državni udar. 
On sam bi moral poročati o ne-
varnosti državnega udara gene-
ralov na zahtevo predsednika 
Aidita predsedniku Sukarnu, pa 
tega ni storiL Sam je namreč 
podpiral udar. 

Znano je, da indonezijska de-
snica pripisuje organizacijo uda-
ra komunistom. S tem je povzro-
čila tudi resna trenja v kitajsko-
indonezijskih odnosih, Predsed-
nik Sukamo je spočetka pozival 
tiste, ki so hoteli prepoved KP, 

naj trezneje presojajo položaj, 
saj so bili komunisti resnični 
borci proti imperializmu in za 
neodvisnost dežele. Kaže pa, da 
je podlegel pritisku vojske in 
desničarsko nastrojenih drtigih 
strank. 

NAPETOST V DOMINIKANSKI 
REPUBLIKI 

Vlada dorainikansikega pred-
sednika Godoya, ki je prevzela 
krmilo po sporazumu med lega-
liiStičnimi enotami in predstav-
niki vojaške junte, se je znašla 
v težkem položaju. Pristaši nek-
danjega predsedniika Boscha so 
te dni organizirali veliko stavko, 
ki je, kot pravijo, naperjena 
proti desničarskim vojaškim vo-
diteljem, ki nočejo zapustiti de-
žele, kot to zahteva vlada. 

Značilno je, da zahteva umik 
poveljnikov tudi ameriški tisk, 
četudi je ameriška vojska, ki se 
še zadržuje v Dominiikani, kazala 
naklonjenost do njih. 

Vlada sodi, da bo najuspeš-
neje obrzdala bojevite in reak-
cionarne vojaške kroge, če njene 
voditelje pošlje v tujino. Le tako 
bo mogla speljati življenje na 
normalen tir. Ob nedavnih štu-
dentskih in delavskih demonstra-
cijah je vojska skupaj z ameri-
škimi enotami streljala na ljudi 
in tri ubila, 30 pa ranila. Stav-
kajoči sedaj zahtevajo, da krivce 
kaznujejo. 

UTRJEVANJE SODELOVANJA 
Z AFRIKO 

Pomočnik državnega sekretar-
ja za zunanje zadeve Ivo Saraj-
čič se je vrnil s potovanja po 
vzhodni in osrednji Afriki. Pogo-
varjal se je z vodilnimi osebnost-
mi Ugande, Zambije in Sudana o 
bodočem dvostranskem sodelo-
vanju. Značilno je, da so med 
razgovori zunanjepolitične nara-
ve povsod izrazili zaskrbljenost 
nad razvojem dogodkov v Viet-
namu. 

V NIGERIJI SMRTNA KAZEN 
ZA KRŠITEV JAVNEGA REDA 

Časopisna agencija AFP poroča, 
da je nigerijska vojaška vlada 
objavila dekret, po katerem bo-
do vse kršilce javnega reda ob-
souili na smrt ali na dolgo za-
pomo kazesn. 

""se, ki se bodo individualno 
ukvarjali s subverzivno dejav-
nostjo, bodo postavili pred voja-
ška sodišča, medtem ko bo voja-
ška vlada odločala o tem, kdaj bo-
do v primeru »kolektivnih gibanj« 
v določenem ored<=hi -a7giasiI1 
pristojnost vojaških sodišč. 

• AMERIŠKA LADJA 
BOLNIŠNICA V VIETNAMU 

V V'etnamske vode je zaplula 
velika ameriška ladja bolnišnica 
Reposer in takoi začela vkrcavati 
ameriške vojake, ki so bil. ranje-
ni v sDOpadih s pripadniki iu2no-
vietnamske osvobodilne fronte 
Časopisna agencija AFP poroča, 
da je to Drvi orimer DO korejski 
vojni, ko Amerikanc uporabljajo 
ladio bolnišnico. Ranjence or^va-
7Pi kopnega na ladjo s heli-
kopterr' 



Večja vloga krajevnih 
skupnosti 

NA OBMOČJU O B C I \ E ORMOŽ JE OSEM KRAJEVNIH 
SKUPNOSTI, KI BODO RAZPOLAGALE LETOS PRIBLIŽNO 
S 50 MILIJONI STARIH DINARJEV, PROGRAMI DELA KRA-
JEVNIH SKUPNOSTI NAJ BODO REALNI IN VSKLAJENI S 

FINANČNIM NAČRTOM. 

Prejšnji torek, 15. februarja 
t. 1., je bila v Ormožu seja pred-
sednikov krajevnih organizacij 
SZDL in predsednikov krajev-
nih skupnosti . Sejo je sklical 
Občinski odbor SZDL Ormož, 
vodil pa VLADO 0 2 B 0 L T . Ob 
tej priložnosti so navzoči raz-
pravljali o uspehih in težavah 
ter o problemih dela krajevnih 
skupnosti . Pregledali so statute 
krajevnih skupnosti , nakazali 
so smer bodočega dela in se za-
vzeli, da je treba vse krajevne 
probleme hitreje reševati. 

Na seji so navzoči ocenili do-
sedanje delo krajevnih skupno-
sti, ki so v okviru razpoložlji-
vih f inančnih sredstev in pogo-
jev dela dosegle zadovoljive 
uspehe. Opaža se le, da je v pre-
teklih letih bila materialna 
osnova krajevnih skupnosti ta-
ko šibka, da niso mogle uspeš-
no rešiti nekaterih perečih pro-
blemov. 

Razumljiva Je zahteva obča-
nov po večji materialni osnovi 
krajevnih skupnosti . To željo je 
z razumevanjem sprejela Ob-
činska skupščina Ormož. 

Na zborih volilcev in na seji 
občinske skupščine so odborni-
ki in volilci sklenili , da se pri-
spevek iz kmeti jstva zniža TA 
povprečno 3,3 % od kataster-
skega dohodka v korist krajev-
nega samoprispevka.^ Razen te-
ga bo občinski proračun finan-
siral skupno računovodstvo 
kraje-vTiih skupnosti . S tem bo 
odpadlo dosedanje administra-
tivno delo tajnikov krajevnih 
skupnosti . Stalno zaposleni taj-
niki več ne bodo potrebni in s 
tem se bodo prihranila znatna 
f inančna sredstva. 

Omenjeni ukrepi bodo letos 
znatno izboljšali f inančno sta-
nje in poslovanje krajevnih 
skupnosti . Na območju občine 
je o sem krajevnih skupnost i in 
bodo letos razpolagale s pri-
bližno 50 milijoni starih dinar-
jev za osnovno dejavnost . 

S t e m bo tudi povečana odgo-
vornost svetov krajevnih skup-
nost i in krajevnih odborov 
SZDL pri .racionalnem in pa-
m e t n e m vlaganju f inančnih 
sredstev v urejevanje krajevnih 
centrov, v popravilo mostov, 
cest v ureditev pokopališč, za-
družnih domov, prosvetnih dvo-
ran in drugo. 

Navzoči so sklenili, da sklep 
o krajevnem samoprispevku 
naj ne bi bil manjš i od 5 % ka-
tasterskega dohodka. V tem sta 
miš l jena 2% krajevni samopri-
spevek in 3% prispevek iz 
kmetijstva, katerega se je od-
rekel občinski proračun v ko-

rist krajevnega samoprispevka. 
Sveti krajevnih skupnosti lahko 
določi jo tudi izredni prispevek 
za ureditev pokopališča, dvora-
ne ali katerega drugega komu-
nalnega objekta. 

V najkrajšem čau je treba 
utvariti točen pregled obvezno-
sti občanov do krajevne skup-
nosti. Precizno je treba določiti 
stvarne obveznosti oseb v red-
nem delovnem razmerju ter 
lastnikom vpreg. Pregled obvez-
nosti /bčanov bo osnova za 
realno programiranje in za fi-
nančni načrt krajevne skupno-
sti. 

Pr//grami dela krajevnih 
skuiriiosti naj bodo realni in 
vsk'.ajeni s f inančnim načrtom. 
Prfuapeti programi in nerealno 
planiranje lahko povzročijo fi-
nwične težave in pozneje tudi 
k "itiko občanov. 

Osnovno vprašanje programi-
ranja in načrtovanja je pravil-
na razporedtev f inančnih sred-
stev in fizičnega dela občanov. 
W^'varno je drobljenje sredstev, 
>\'ir onemogoča reševanje kra-
jevnih problemov. Razporedi-
tev sredstev po področjih kra-
jevnih svetov je upravičena le 
na območju krajevTie skupnost i . 

Zadnja leta se je opažalo, da 
n i smo dovoli racionalno izko-
ristili f izičnega dela občanov. 
Zahtevali s m o sicer, da se ob-
veznosti izpolnijo, manj pd s m o 
mislili o tem, kako in kje je bi-
lo delo opravljeno. 

Na letošnjih krajevnih konfe-
rencah SZDL je bilo ugotovlje-
no, da se krajevne skupnosti 
predvsem ukvarjajo s komunal-
nimi problemi. Premalo imajo 
zanimanja za socialno, kultur-
no-prosvetno, te lesnovzgojno in 
nekatere druge oblike dejavno-
sti 

Ni odveč domneva, da bodo 
nekatere krajevne skupnosti 
uporabile vsa f inančna sredstva 
s a m o za popravilo krajevnih 
cest, mostov, brvi in za druge 
komunalne potrebe. 

Na seji je prišla do izraza 
težnja, da, naj sveti kraje\'Dih 
skupnosti določijo 20 % od 
predvidenih sredstev za social-
no, kulturno, te lesnovzgojno in 
družbeno dejavnost. 

Zbora občanov kot oblike 
konsultlranja občanov v krajev-
ni samoupravi doslej n i smo 
uporabljali . Krajevne skupnosti 
so imele le skromna f inančna 
sredstva, zato so razprave na 
zborih občanov ostale brez 
praktičnih rezultatov. Letos je 
situacija drugačna. Finančna 
osnova krajevne samouprave je 

neprimerno večja od preteklih 
dveh let. Razumlj ivo je, da je 
zato realna zahteva, da zbori 
občanov postanejo s ta lno sred-
stvo konsult lranja in soodlo-
čanja občanov o f inančnem na-
črtu, programu dela, zaključ-
n e m računu krajevne skupno-
sti itd. Območja zborov obča-
nov je treba prilagoditi tako, 
da bo na zborih č i m večja ude-
ležba. 

' Prve zbore občanov bodo skli-
cali na območju občine Ormož 
v drugi polovici letošnjega fe-

I bruarja. Na teh bodo občani 
' obravnavali delo krajevnih 
skupnost i v zadnjih dveh letih 
in program dela ter f inančni 
načrt za leto 1966. Na zborih bo-
do izvolili polovico članov 
sveta, names to tistih, ki jhn je 
letos iztekel mandat . V svete 
je treba izvoliti najbolj sposob-
ne občane, take, ki so z doseda-
nj im de lom pokazali svojo za-
vzetost do dela. Pri volitvah bo 
treba upoštevati teritorialni 
princip in želje občanov. 

Stanovanjski problem 
velikonedeljskih 

učiteljev 
bo rešen z zgraditvijo učiteljslcega bloka 

Velikonedeljski učitelji se že 
več let ukvarjajo s perečim sta-
novanjskim problemom. Osnov-
na šola je popolna osemletka in 
v šoli poučuje 14 učnih moči . 
Sistemizacija delovnih mest 
predvideva 10 razrednih in 9 
predmetnih učiteljev. Največjo 
težavo predstavlja pomanjka-
nje stanovanj. Od 14 zaposle-
nih učnih moči jih polovica sta-
nuje v zasebnih stanovanjih. 
Nekatera stanovanja so vlažna, 
premalo zračna ali zelo hladna. 

Ta pereč stanovanjski pro-
blem pri Veliki Nedelji je m o č 
rešiti z zgraditvijo stanovanj-
skega bloka. S tem se bodo 
sprostili dosedanji stanovanjski 
prostori šolske zgradbe in pri-
dobilo se bo nekaj učnega pro-
stora. 

š o l s k a zgradba ima 5 pri-
mernih m dve manjši učilnici. 

Zgrajeni sta bili leta 1963 iz 
stanovanjskega dela šolske 
zgradbe. V 7 uči lnicah obiskuje 
pouk 429 učencev. Pouk je v 
dveh izmenah. Prva izpodriva 
drugo in je m e d koncem prve 
in začetkom druge le pet minut 
časa. Kako bi učilnice v t em 
času prezračili in očistili , je res 
vprašanje. 

Z zgraditvijo stanovanjskega 
bloka za učitelje pri Veliki Ne-
delji bi rešili dva pomembna 
šolska problema. Učitelji bi do-
bili primerna stanovanja in uč-
ne prostore bi povečali za 4 
učilnice, š o l a ima 14 oddelkov 
in v vsakem oddelku je pov-
prečno 30 učencev. 15. oddelka 
niso odprli zaradi pomanjkanja 
učilnic. 

V nekaterih krajevnih centrih 
na območju občine Ormož so 
rešili stanovanjske probleme 

učiteljev, Velikonedeljčani pa 
pričakujejo, da se bo to zgodi-
lo v naslednjem letu. Odbor 
krajevne skupnosti je na svoji 
redni seji izvolil tričlanski od-
bor za gradnjo stanovanjskega 
bloka. Poiskali so p r i m e m o 
zemlj išče za novo zgradbo. Tu-
di občani so pripravljeni pro-
stovol jno pomagati pri grad-
nji. 

Na letošnji občinski konfe-
renci SZDL je eden izmed dele-
gatov nakazal težave in proble-
me velikonedeljske krajevne 
skupnosti . Stanovanjski pro-
blem učiteljev je rešen p n To-
mažu, pri Miklavžu, v Ormožu, 
v Ivanjkovcih in v Podgorcih z 
zgraditvijo blokov. Rešiti pa ga 
je treba pri Veliki Nedelji, ki 
je p o m e m b e n krajevni center v 
občini. 

Sindikati o sprejemanju 
občinskih odlokov 

Na t re t jem plenoimu Občinske-
ga sindikalnega sveta Ptuj je bi-
la tudi razprava o spre jemanju 
odlokov in sklepov skupščine 
občine Ptuj. V razpravi je bilo 
poudar jeno, da se material za 
zasedanje sikupščlne odbornikom, 
kakor tudi družbeno-političnim 
organizacijam dostavl ja prepo-
zno, da se niti odborniki niti 
predstavniki družbeno-političnih 
organizacij ne more jo posveto-
vati o pomembnosti takih odlo-
kov ali sklepov, ki se tičejo vsa-
kega občana. 

Na plenumu je bila postavlje-
na ZAHTEVA, da se vsi važnejši 
osnutki odlokov da jo predhodno 
v razpravo občanom, družbeno-
političnim in delovnim organiza-
cijam. Skupščinski material bi 
na j dostavl ja l i odbornikom, kot 
tudi družbeno-političnim organi-
zacijam vsa j deset dni pred za-
sedanjem skupščine. 

Plenum se je zedinil v zahtevi, 

da o vseh važnejših odlokih 
predhodno razprav l ja jo in dajo 
svoje pripombe občani, družbe-
no^politične in delovne organiza-
cije. 

Povod za takšno ZAHTEVO je 
bilo zadnje zasedanje skupščine, 
ko so bili sprejeti za vse občane 
važni odloki (o amortizaciji sta-
novanjskih hiš v občini Ptuj ; o 
odstotku sredstev, ki se izločajo 
iz sklada skupne porabe za sub-
vencioniranje s tanarine; o mini-
malnih tehničnih normativih zd 
vzdrževanje s tanovanjskih hiš 
in s tanovanj v družbeni lastnini 
in o načinu deli tve sredstev za 
invest ici jsko in tekoče vzdrževa-
n je v občini Ptuj; o p r i s p ^ k u za 
uporabo mestnega zemljišča v 
občini Ptuj itd.), ne da bi o njih 
predhodno občani razpravljal i . 

S III. plenuma 
Občinskega sindikalnega sveta 

Ptui 

NAD 350 PTUJČANOV iN 
OKOLIČANOV NA DRSAL-

NI REVIJI V CELOVCU 
Nad tristopetdeset prebivalcev 

iz ptujske občine, od učencev in 
dijakov do odraslih, ki so v 
skupinah po .35 do 40 z avtobusi 
Kompasa Maribor te dni ob skrbi 
Turističnega društva Ptuj za 
obisk drsalne revije v Celovcu 
obiskali to mesto, )e dokazalo, 
da jih zanimajo večje prireditve 
v sosedni Avstriji in da jim je 
dobrodošla nova olajšava v zvezi 
z odpravo avstrijskih vizumov 
za obiske v tej deželi. 

Dunajske drsalne revi je v Ce-
lovcu se je 11. februar ja iz ptuj-
ske občine udeležila med ostali-
mi pr i javl jenimi tudi skupina 
učitelj ic in uči tel jev iz Haloz. 

Tega dne je ob 6. uri z ju t ra j 
odpeljal Kompasov avtobus iz-
pred biroja Turist ičnega društva 
Ptuj in zvečer ob 10. uri se je 
zopet ustavil na istem mestu, 
k je r so se poslovili vsi potniki 
od l jubeznivega Kompasovega 
šofer ja Štefana, ki jih je srečno 
vrnil nazaj v domači kraj . 

Ta čas je zadoščal, da so se 
vsi prepričali o l jubeznivem po-
slovanju obmejnih organov na na-
ši in na avstr i jski strani ob pregle-
du potnih listov in ob ostali njiho-
vi službeni radovednost i Hagleda-
li so se na levo in desno ob trdi 
asfaltirani cesti k r a j e v do Celov-
ca in se čudili, da pri naših av-
strijskih sosedih ni t ake vneme 
za graditev novih enodružinskih 
in večdružinskih s tanovanj in 
raznih gospodarskih objektov 
kot pri nas, da pa nas na drugi 
strani zopet preh i teva jo pri 
vzdrževanju obstoječih hiš, ki se 
zdijo večinoma kot nove in ob-
novljene. 

Ob gledanju neznanih k r a j e v je 
hitro minil 3-urni čas do izstopa 
iz avtobusa pred gledališčem v 
Celovcu. Tam so vsi zapustili 
vozilo in se poslovili od Kom-
pasovega vodiča tov. Lazarja, ko 
je pojasnil, da bo po 13.15 zbor 
na istem mestu zaradi odpotova-
nja do Vrbskega jezera. Gospe 
Svete in knežjega stola na Go-
sposvetskem polju, potem pa 
zopet vrnitev v Celovec na re-
vijo, ki se začne ob 15. uri. 

Časa za ogled Celovca in nje-
govega poslovnega ž iv l jen ja je 
bilo dovolj . Ob 25 šilingih ni bi-
lo velikih možnosti za pomemb-
ne nakupe, pač pa za ugotavl ja-
n j e znatnih razlik med cenami 
raznih industri jskih izdelkov v 
Celovcu in pri nas; te razlike 
govori jo v našo korist. V vele-
blagovnici so t amkajšn j i usluž-
benci lahko kmalu ugotovili, da 
imajo v gosteh Slovence in Ita-
lijane, ki so prišli na revijo. Do-
mačih kupcev skora j ni bilo. Vsi 
so bili doka j l jubeznivi, čeprav 

(Nadaljeoanje na 3. strani) 

P e r e č i p r o b l e m i 
o r m o š k e g a š o l s t v a 

PERECl SO PROBLEMI ^sOLSTVA V KOMLNAH V RAZVO-
JU, KI NIMAJO NA .rOSNOVNEJSlH FINANČNIH SREDSTEV 
ZA POTREBE OSNOVNEGA ŠOLSTVA. FINANCIRANJE 
OSNOVNEGA ŠOLSTVA BO TREBA UREDITI V OKVIRU 

REPUBLIKE 

Osnovna izobrazba Je t eme l j 
nadaljnjeg.=i s t rokovnega izobra-
ževan ja . Zaito .le šolistvo p o m e m -
bna dejavnost , ka te r i je bila na 
letošnja občinski konferenci 
SZDL tud i posvečena vsa skrb . 
Poglavi tni p roblem občine O r -
mož je, da osemletne šolske ob -
veznosti ne konča niti 50 ®/o 
učencev. Mladina z nedok''>nča-
no osemletko se ne more v k l j u -
čiti v proizvodnjo, n ima pogo-
jev za izučitev poklica. Na jveč 
mlad ine / nedokončano osemle t -
ko se zaposli v indus t r i j sk ih 
središčih kot sezonska ali s ta l -
na nekva l i f i c i rana sila, n e k a t e -
ri izmed n j ih pa o s t a j a j o na 
kmet i j ah . 

Vzrokov za t ako s t a n j e v ob-
čini je mnogo. I z h a j a j o iz JK)-
m a n j k a n j a učnega kadra , p r e -
malo strokavno.=?ti učnih moči, 
m a n j k a j o sodobni učni p r ipo -
močki, slabe domače ra/ . inere 
učencev, šolske zgradbe n i m a j o 
dovol j pros torn ih učilnic, san i -
t a r i j e so n e u r e j e n e razen i z j em-
nih pr imerov , v občini ni od-
delka za duševno in te lesno p r i -
zadete otroke, poseben prob lem 
p r e d s t a v l j a j o učenci-vozači : ve-
čina pros torov šolskih zgradb 
ne usitreza h ig ienskim n o r m a t i -
vom. 

Večina šolskih zg radb je bila 
sezidana v p r e j š n j e m s to le t ju 
za t a k r a t n e po t rebe osnovnega 
šolstva, zato so pre tesne, n e k a -
teri prostor i so celo v l ažm in 
ogrožajo zdravs tveno s t a n j e 
otrok. S k o r a j v vseh šoJah so 
razredi številčno zelo močni in 
ind iv idua lno delo uč i te l jev z 
učenci p redvsem na nižj i s top-
nj i ni mogoče. 

R e f o r m i r a n a šola zah teva t e -
lovadnico, delavnico, kab ine t in 
drugo. Redke so šole v občini , 
ki bi vse to imele. Otroci poleti 
t e lovadi jo na pros tem, v zimi pa 
je te lovadba z a n e m a r j e n a . N a j -
več šol v občini je brez sodobnih 
učsnih pr ipomočkov, zato ni m o -
goče govorit i o u r e j e n i h k a b i n e -
tih. Neka t e r e .šolske zgradbe n i -
m a j o u r e j e n i h san i t a r i j , p o n e -
kod še celo p r i m a n j k u j e zdrave 
p i tne vode. 

Na območju občine Ormož ži-
vi približno 19.500 prebivalcev. 
Na njenem območju sta le dve 
predšolski ustanoivi, zaradi po-
man,ikanja finančnih sredstev 
so ukinili pripravljalne razre-
de, ki so zelo potrebni. 

V občini je 10 osnovnih šoJ in 
od tega Jih je pet popolnih osem-
letk. Nekateri učenci potujejo 
v šolo z avtobusom. Med poto-
vanjem zamudijo precej časa, 
imajo neredno prehrano, spre-

m i n j a j o okolje. Neka te re šole 
n ima jo p r imernega prostora za 
šolsko mlečno kuh in jo , zato o t ro-
ci mal ica jo v hodnik ih in v r az -
redih. 

V občini bo t reba odpret i v s a j 
en pa.seben oddelek za duševno 
in tele-sno pr izade te otroke. Ti 
učenci so p r i k r a j š a n i za min i -
malno znanje , ki bi ga dobili v 
posebni šoli. Glede na to &<:> p r i -
k r a j š an i tudi n o r m a l n o razvit i 
učenci, ker se uči tel j i u k v a r j a -
jo s pr izadet imi in čas ne dopu -
šča temel j i to in vses t ransko 
obravnavo gradiva . 

Slovenske gorice so znane po 
vinogradih in po v i sokokako-
vostni vinski kaplj ici . Neka te r i 
šoloobvezni otroci iz teh p rede -
lov n i m a j o u r e j en ih domačih 
razmer . Alkoholizem v d ruž inah 
je pogojen z nenačr tn i in in ne -
smotrn im gosF>odarjen]em. P o -
m a n j k l j i v a p r e h r a n a in obleka 
otrok niso vzgojni sodelavci in 
zavezniki šole. 

Pereči problemi šolstva so 
predvsem v komunah v razvoju, 
ki nimajo najosnovnejših f i -
nančnih sredstev za potrebe 
osnovnega šolstva. Pravica do 
osnovnega šolanja je določena 
z ustavo, materialni pogoji pa 
ne. Financiranje osnovnega šol-
stva bo treba urediti v okviru 
republike in odpadle bodo vse 
nepravilnosti in težave, s kate-

rimi se ubadajo komune v raz-
voju. 

Osnovno šolstvo d a j e osnovno 
izobrazbo s l ehe rnemu učencu. 
Kakšna je ta izobrazba, je od-
visno od pogojev dela uč i te l ja 
in n jegove sposobnosti t e r z n a -
n ja . Učni p rog ram je za vse 
osnovne šole enak, pogoji dela 
pa ne Osnovnim šola.m l">o t reba 
omogočiti, da si bodo nabavi le 
v s a j n^i jnujnejše učne pr ipomoč-
ke. 

Sol£5tvo v občini Ormož čaka -
lo t n poglavi tne naloge; pove-
čati bo t reba intenzivnost dela 
v šolah, dvigni t i s t rokovno r a -
ven uč i te l j skega k a d r a in pove-
čati šolski prostor . 

In tenzivnos t in kakovost po-
uka pa nista vedno odvisna od 
ma te r i a lne baze. P rav i lno n a -
g r a j e v a n j e in m e r j e n j e uCinka 
dela v šolstvu ima p o m e m b n o 
vlogo. 

Občinska skupšč ina Ormož 
r e šu j e šolske p rob leme v okvi ru 
f inančn ih možnosti . Po t r ebe šol-
s tva v občini p r e s e g a j o f i nančne 
možnosti komune . Uči te l jski b lo-
ki so bili zg ra j en i v Podgorcih, 
prd Miklavžu, pr i Tomažu, v 
Ivan jkovc ih . nove šole pa na 
Kogu, pr i Tomažu in s eda j se 
g rad i nova šola v Središču 

Glede razš i r i tve šolskega p r o -
s tora v občini je imenovana po-
sebna komisi ja , ki bo določila 
pr ior i te to g r a d n j e šol, preuči la 
bo nove šolske okoliše in dolo-
čila uprav ičenos t ali n e u p r a v i -
čenost obstoja cen t ra ln ih in po-
družničn ih osnovnih šol. 

Obifuba dela cfolg 
KDAJ BO UVEDEN BROD 

MED ORMOŽEM IN SOSED-
NJO HRVATSKO? ČIMPREJ 
BO TREBA DOLOČITI LOKA-
CIJO ZA GRADNJO NOVEGA 
MOSTA CEZ DRAVO V ORMO-
ŽU. 

Ormoški dravski most je za-
prt že štiri mesece za ves pro-
met in za prehod pešcev. To je 
gospodarski in politični pro-
blem dveh sosednjih komun. 
Kako naj obdeluje 215 sloven-
skih lastnikov obdelovalnih po-
vršin svojo zemljo na hrvatski 
strani in 284 hrvatskih lastni-
kov na slovenski strani? V Or-
možu obiskuje pouk 64 hrvat-
skih otrok, več s to prebivalcev 
iz sosedne Hrvatske išče zdrav-
niško p o m o č v Ormožu. 

V »Tedniku« smo že poročali, 
da je Republiški sekretariat za 
gospodarstvo SRH izdal sklep, 

^ a najpozneje do 15. decembra 
lani podjetj i za ceste Maribor 
in Varaždin organizirata prevoz 
pešcev čez Dravo v Ormožu z 
brodom. Dva mesffca je prete-

klo in problem prehoda pešcev 
čez Dravo v Ormožu še ni re-
šen. Vprašanje ostane, kdo je 
odgovoren, da sklep ni realizi-
ran in kdo bo odgovoren, če bi 
se kaj pripetilo na dotrajanem 
objektu? 

Nadalje je Republiški sekre-
tariat SRH sklenil, da bi naj 
do konca lam našel najprimer-
nejšo ekonomsko in tehnično 
rešitev za popravilo obstoječe-
ga mosta čez Dravo. 

Ormoški dravski most je bil 
zgrajen približno pred 21 leti in 
je njegova lesena konstrukcija 
skoraj popolnoma dotrajala. 
Most se je pomaknil v smeri 
toka za približno 30 cm. Leseni 
nosilci so strohneli. Prebivalci 
prenašajo čez most drva, šibje, 
opeko, cement, zrnje in drugo. 

Zadnji čas je, realizirati, spre-
jete sklepe in prebivalcem iz 
sosednje Hrvatske omogočit i 
nemoten prehod čez Dravo v 
Ormož. V najkrajšem času bo 
treba izbrati lokacijo za novi 
most . D. R. 

Zaprt most čez Dravo v Ormožu 

Kmetifstvo v ptufski občini 
v luči s trol iovne študije 

(Nadaljeoanje s 1. strani) 

glavni objekti, jim manjkajo še 
pomožni. To občuti zlasti farma 
bekonov na Turnišču, katere ne-
moteno obratovanje je bilo pre-
računano na uvozna krmila, se-
daj pa bi morala farma imeti 
svojo krmo, kar pa ji ni mogo-
če, ker nimajo skladišč niti su-
šilnic za koruzo. Zato tudi ne 
morejo pridelovati toliko koru-
ze, kolikor bi Je rabili za pre-
hrano goveda in svinj. 

Razprava je pokazala zlasti še 
na to, da je pot rebno naj t i tudi 
v kmeti jski proizvodnji na jkra j -
šo pot do proizvoda in do po-
trošnika na svetovnem in doma-
čem trgu, da ne more iti za pro-
izvodnjo za vsako ceno, temveč 
za konkurenčno. Potrošnikom so 
bolj interesantni proizvajalci kot 
trgovci, zato tudi kupu je jo tam, 
k je r Hobivajo kval i te tne jše pro-
izvode. 

Prav tako je bilo v razpravi I 
poudar jeno , da je potrebno utr-
diti prilično zrahl jane stike med 
kmetovalci in kmeti jskimi orga-
nizacijami. K temu bi lahko mno-
go prispevali še s primerno skrb-
jo za izkazovanje pozornosti tudi 
kmetovalcem na raznih priredit-
vah, na katerih na j bi manifesti-
ral ' n j ihovo uspešno delo, zlasti 
vseh tistih, ki so iskali in našli 
pota za boljšo proizvodnjo, ki 
so dosegli pr imerne uspehe in ki 
tudi zgledno vpl ivajo na okoli-
co s svojimi pozitivnimi izkuš-
njami. Samo odkup pridelkov ne 
pušča kmetovalcem tistega zado-
voljs tva, kot ga lahko razne raz-
s tave in prireditve, na katerih 
tudi razdelitve vsa j simboličnih 
nagrad mnogo pomeni. 

In končno ni brez pomena po-
treben optimizem, ki bi moral 
spremljati tudi kmet i j ske proiz-
va ja lce pri nj ihovem delu pri 
i skanju na jbol j še poti k večji i 

proizvodnji , obenem pa zavest, 
da lahko na jdemo ob dosedanj i 
poti našega razvoja mnogo uspe-
lega in koristnega, kar odgovar-
ja ciljem, za ka tere se je odlo-
čila naša skupnost leta 1948, ko 
je priznala prednost industriji , 
brez ka tere se težko razvi ja jo 
tudi ostale gospodarske panoge, 
zlasti pa kmeti js tvo. 

S tem ni izčrpana cela vrsta 
misli in predlogov vseh tokrat-
nih diskutantov, ki se dobro za-
vedajo, da si tudi ptujska občina 
resno prizadeva najti na jbol j še 
rešitve v politiki do kmeti js tva. 
Pri tem je močno navezana na 
možnosti v širši skupnosti, ker 
ob razmerju med industr i jo in 
kmeti js tvom in možnostmi ter 
potrebami ne more več investirati 
za bol jšo proizvodnjo v kmetij-
stvu, čeprav si to želijo zlasti vsi 
občani, ki imajo svoje delovno 
mesto v kmeti js tvu. 

V. J. 



Kako povečati vpliv sindikatov na 
oblikovanje politike v občini Ptuj 

Za tretji p lenum občinskega sindikalnega sveta Ptuj je značil-
no, da se člani ob sprejemanju akcijskega programa sindikatov 
ptujske komune za leto 1966 odločno zavzeli za dve bistveni nalogi: 
dosledno v praksi uresničiti zaključke IX. občnega zbora Zveze 
sindikatov občine Ptuj in uveljavit i močnejši vpl iv sindikatom' pri 
oblikovanju občinske politike. N a teli temelj ih sloni akcijski pro-
gram in prav tu bo izhodišče politične aktivnosti s indikalnega sve -
ta, odborov in s indikalnih organizacij. 

Izobl ikovat i j e p o t r e b n o no-
ve obl ike dela, ki n a j zagotovi-
jo novo kva l i t e to v uč inkov i to -

in doslednost i i z v a j a n j a spre -
jetih sklepov in s ta l i šč t e r k re -
pitev vlofre s i nd ika ln ih p o d r u ž -
nic v delovnih o r g a n i z a c i j a h in 
občinskih odborov s i nd ika tov 
ter Obč in skega s ind ika lnega 
sveta v komun i . Rezul ta t i dela 
se bodo mora l i iz raža t i v po-
večanem vpl ivu nepos redn ih 
pro izva ja lcev v o b l i k o v a n j u in 
pri i z v a j a n j u obč inske poli-tike. 
Ta nova usmer i t ev z a h t e v a od 
crlehernega s ind ika lnega vods tva 
in posameznega s i nd ika lnega 
delavca s t a lno povezanos t s čla-
ni s ind ika t a . Č lan i p l e n u m a bo-
Ho v s ind ika ln ih p o d r u ž n i c a h 
spremlja l i in p reučeva l i r azpo-
loženje, m n e n j a , s ta l išča in 
predloge č l anov s ind ika tov , j ih 
prenašal i n a p l e n u m Obč inske -
ga s i nd ika lnega sveta , ki bo iz-
oblikoval eno tno s ta l išče s indi-
katov, k i b o p red loženo obč in-
ski skupšč in i , d r u ž b e n o poli t ič-
nim o r g a n i z a c i j a m , us t r ezn im 
organom in s lužbam. 

V programu je v idno poudar-
jena odgovornost sindikalnih 
delavcev v uresničevanju spre-
jetih sklepov in stališč sindikal-
nih vodstev. Akcijski program 
ptujskih s indikatov je zastav-
ljen tako, da bo delo sindikal-
nega sveta spodbudno vpl iva lo 
na reševanje vseh tisi^ih proble-
mov, ki so za zaposlene in nj-i-
hove družinske člane življenj-
sko pomembni. 

V začetku marca bo plenum 
razpravljal o tem, kako organi-
zirati ceneni letni, tedenski in 
dnevni oddih zaiposlenih. Na 
plenumu bo na dnevnem redu 
poročilo, kako se v delovnih or-
ganizacijah v praksi realizira 
priporočilo III. p lenuma sindi-
kalnega sveta glede ustanavljanja 
namenskih skladov delovnih or-
ganizacij za oddih in rekreacijo. 
V drugi polovici marca bo peti 
plemim razpravljal o vprašanjii, 
Vako hitreje reševati stanovanj-
ski problem delavskih družin in 
o tem, kakšna naj bo bodoča 
stanovanjska polit ika v občini. 
Sindikalni svet si prizadeva, da 
bi ob sodelovanju delovnih or-
ganizacij našli čim usireznejšo 
rešitev. Že v prvem polletju bo 
plenum razpravljal o gibanju 
osebnih dohodkov in življenj-
skega standarda zaposlenih. 

predvsem pa bo preučil eko-
nomski položaj delavske druži-
ne v novih pogojih gospodar-
jenja, vprašanje vzgoje in var-
stva otrok ter mladine. Poseb-
no skrb bo sindikalni svet po-
svetil vprašanju varstva pri de-
lu in Nravs tven i preventivi, s 
tem v zvezi bo preučeval vzro-
ke nesreče pri delu, gibanje bo-
lezenskih izostankov in način 
porabe sredstev zdravstvenega 
zavarovanja. Sindikati se bodo 
odločno zavzeli v delovnih or-
ganizacijah za uveljavitev no-
voustanovljene ambulante za 
medicino dela p n Zdravstvenem 
domu, da se zagotovi učinkovita 
zdravstvena zaščita zaposlenih. 

Na področju gospodarstva bo 
aktivnost sindikatov usmerjena 
na akcijske programe perspek-
tivnega razvoja delovnih orga-
nizacij za povečanje proizvod-
nje in produktivnosti dela ter 
v skladu s tem za povečanje 
osebnih dohodkov. Glede progra-
mov delovnih organizacij želimo 
doseči to, da bodo o njih raz-
pravljali in odločali vsi delavci. 
V komuni bodo sindikati aktiv-
no sodelovali v razpravi in pri 
oblikovanju programa perspek-
tivnega razvoja komune in o 
politiki proračunske porabe, 
predvsem pa se bo sindikalni 
svet zavzemal za to. da se bodo 
pripombe in predlogi neposred-
nih proizvajalcev ob sprejema-
nju programa tudi upoštevali. V 
občinskih odborih sindikatov 
bodo preučili rezultate gospo-
dar jen fa delovnih organizacij v 
letn in spremljali gibanie 
gospodarstva po tromesečjih, 
sklicevali bodo ustrezna posve-
tovanja in razgovore ter poma-
gali pri reševanju problemov. 

Sindikalni svet in odbori se 
bodo zavzeli za izdelavo temelji-
tih analiz sistemov delitvenih 
mehanizmov. meril. metod 
in politike delitve dohodka na 
osebne dohodke in sklade. Sin-
dikati se bodo odločno zavze-
mali za iznopolni t fv snstema delit 
ve osebnih dohodkov in nagra-
jevanju strokovnih kadrov po 
uspehu njihovega dela. Nujno 
je pospešiiti izdelavo načrtov in 
programov za prehod na skraj-
šan delovni čas in se odločno za-
vzeti za dosledno uveljavitev vseh 
ukrepov za intezivno gospodarje-
nje in za ustvaritev pogojev, ki 

bodo omogoči l i p r ehod n a s k r a j -
šani delovni čas. V ta n a m e n ho 
O b č i n s k i s ind ika ln i svet v pri-
h o d n j i h dneh o rgan iz i ra l semi-
na r j e . 

iS a p o d r o č j u s a m o u p r a v l j a -
n j a bo s ind ika ln i svet preuči l , 
k a k o da leč je razv i t sistem ne-
p>osrednega s a m o u p r a v l j a n j a in 
k a k o n o t r a n j i odnosi v p l i v a j o 
n a ak t ivnos t in u v e l j a v l j a n j e ne-
pos redn ih p ro i zva ja l cev v siste-
mu s a m o u p r a v l j a n j a . Izvršena 
bo ana l i za de lovnih enot, obsto-
ječega s t a n j a , ekonomskih , orga-
n izac i j sk ih , de l i tvenih in d rug ih 
reši tev, ki p o s p e š u j e j o ali zavi-
r a j o u p r a v l j a n j e v delovnih eno-
tah . Na p l e n u m u bo tud i raz-
p r a v a o delu in vlogi zbora de-
lovnih skupnos t i obč inske s k u p -
ščine, o u p o r a b i s t a tu tov v 
p raks i , o rgan i z i r an i bodo semi-
n a r j i o s a m o u p r a v n i h ak t ih in 
o t eme l jnem zakonu o delovnih 
r a z m e r j i h . 

V letu 1966 b o n a dnevnem 
redu p l e n u m a t u d i v p r a š a n j e 
k u l t u r n e g a ž iv l j en ja zaposlenih. 
P reučen i bodo p rob lemi delav-
skih d r u š t e v >Svobod«, zan ima-
nje, po t r ebe in želje de lavcev po 
k u l t u r n e m ž iv l j en ju . Še močneje 
se b o d o razvi le ob l ike k lubske-

ga življenja v Ptuju, v KidriČe-
\ e m in v Majšperku. Organizi-
rali bodo številne kulturne pri-
reditve in razstave, z namenom, 
da se obogati kulturno življe-
nje zaposlenih. Povečati je po-
trebno interes delavcev za sin-
dikalni tisk in za napredno knji-
go-

Vprašanje izobraževanja sma-
trajo sindikati za zelo odgovor-
no nalogo. V ta namen bo sin-
dikalni svet skupaj z Delavsko 
univerzo izdelal analizo struktu-
re zap>oslenih po izobrazbi. Za-
vzeti se je potrebno za izdelavo 
dolgoročnejšega programa za 
splošno, strokovno in družbeno 
ekonomsko izobraževanje zapo-
slenih. Delavska univerza pa se 
bo morala močneje usmeriti v 
izobraževanju odraslih v delov-
ne organizacije. 

Program predvideva tudi od-
govorne naloge na področjih 
letnega, tedenskega in dnevne-
ga oddiha, nadalje o vprašanju 
delavskih športnih iger. 

V sedanjem obdobju pa je 
ena izmed najodgovornejših na-
log skrbna priprava delovnili 
konferenc sindikalnih podruž-
nic, ki bodo v marcu 1.1. 

FB 

NAD 350 PTUJČANOV iN OKOLIČANOV NA DRSALNI 
REVIJI v CELOVCU 

(Nadaljevanje z 2. strani) 
se j e več ina zanimala le za manj-
še s tvar i za otroke. T u k a j so se 
znašli Gorenjc i , Dolenjc i in Šta-
jerci, s a j j e vsakdo bil toliko 
glasen, d a ni bilo težko spozna-
ti, da je naše gore list. Po sku-
pinah so gledali neka te r i izložbe 
in p re računava l i z zaokroženo 
š tevi lko 50. »Dražji so, kot pri 
nas,« je bilo l ahko slišati. Saj 
so to trdili otroci ali pa odras l i 

Mar s ik j e so tudi t rgovski na-
meščenci , ki govor i jo slovensko. 
Zdelo se je, kot da j e vse sku-
p a j v matični Slovenij i , ne pa na 
s lovenskem Koroškem. Večina 
t rgovin je bila brez kupcev. V 
nj ih zaposleni niso kazali dolgo-
časja . Vsak je n e k a j prekladal, 
pisal ali iskal, dokler ga ni zmo-
til pri tem domač ali tu j i obis-
kovalec, ki je kupi l v s a j malen-
kost. Ženske so se pred izložba-
mi na jbo l j zanimale za obleke, 
perilo, torbice, čevl je , k lobuke 
in drugo, moški pa za tehničnš 
p redmete . Vsakdo se je nek je 
ustavi l in nazadn je tudi neka j 
kupil ter v žepu ali v torbici 
spravil , ko je p lača l in zapustil 
t rgovino. 

Na zborno mesto so vsi pri-
speli p ravočasno in šofer Štefan 
je odpel ja l prot i Vrbskemu jeze-

ru, ko j e z u n a j prši lo in pos ta lo 
p r e c e j temno. Na ledu na Vrb-
skem jezeru je bilo časa le za 
n e k a j posne tkov skupine, potem 
pa je b i lo po t rebno pohi te t i na-
p re j proti Gospe Sveti. Spotoma 
je tolmačil vodič tov. Lazar, k a r 
je bilo spotoma mogoče videti , 
pri Gospe Sveti pa zgodovino na-
s t anka te ce rkve in n j e n pomen 
za Slovence. Na kra tko j e raz-
tolmačil potem tudi zgodovino 
knež jega stola na Gosposvet-
skem polju,, n aka r se je bilo po-
t rebno zopet vrnit i v Celovec, 
da ne bi zamudili začetka revi je . 

I>unajska drsalna rev i ja j e bila 
za vse gledalce res svo jevrs ten 
užitek. Samo drsanje , kostumi, 
razsve t l j ava in glasba. Tekoče 
odvi ja joč i se program je bilo res 
p r i j e tno gledati , zlasti pa tistim, 
ki so videli mlade umetn ike na 
ledu letos prvič-. Pogosto in 
dolgo p lo skan je j e bilo nasto-
pa joč im pr i znan je za lepo izve-
dene točke. Skora j 3 u re t ra ja -
joči p rogram ob k ra j š em enkrat-
nem odmoru je preh i t ro minil. 
Nekol iko mučnih je bilo n e k a j 
kra j š ih to lmačen j za Slovence, 
ker napovedova lec ni mogel pri-
kriti, da mu je s lovenščina bol j 
tu ja kot domača in je le škoda, 
da se jo je podstopi l i avno iz-
govar ja t i , ka r bi s lovensko do-
bro govoreči z lahkoto opravi l v 
zadovol js tvo poslušalcev. 

Pri vs topnini 90 ši l ingov nihče 
ni mnogo pomišl ja l , čeprav ni ta 
vsota v niikaki p r imer jav i z na-
šimi vs topnicami ob raznih pri-
reditvah, ko se ob 200 in 300 di-
nar j ih sprašu jemo, kako to in 
k a j si misl i jo pr i redi te l j i . Tam 
tega n ihče ni vprašal , niti doma, 
ko je plačal za p o t o v a n j e v Ce-
lovec 8500 din, v ka te r ih je vra-
čunana vožnjo, vs topnina in 25 
šil ingov za po t rošn jo . 

V. J. 

Vesti iz Kidričevega 
Pred nedavnim so v TGA raz-

pravl ja l i o zb i ran ju p r i spevkov 
za, g radn jo splošne bolnišnice v 
Mariboru, o i zpopo ln jevan ju si-
s tema n a g r a j e v a n j a po delu in 
o tekoči proizvodni problemat iki . 
Čeprav ni bilo ž ivahne j še raz-
prave, so navzoči n e k a j več 
obravnaval i ' p r o š n j o mar iborske 
splošne bolnišnice glede zbira-
nja pros tovol jn ih pr ispevkov. 
Člani kolekt iva so sicer to akci jo 
podprli z r azumevan jem, vendar 
pa je pri tem bilo pos tav l jen ih 
precej vprašanj , ali bi tudi ma-
riborska p o d j e t j a bila pr iprav-
ljena k a j pr ispevat i , če bi za ta-
ko pomoč zaprosila p tu j ska bol-
nišnica. Tako je prišlo do skle-
pa, da se na j del zbranih sred-
stev dodeli p tu jsk i bolnišnici. 
Vsekakor je taka odloči tev član-
stva povsem umestna . Proizvaja l -
ci v tem obratu so spoznali po-
trebe p t u j s k e bolnišnice, čeprav 
ta še ni u radno prosila za po-
moč. 

Delavski svet p o d j e t j a TGA je 
en; izmed zadnj ih svoj ih se j 

i^ied drugim razpravl ja l tudi o 
prošnj i Mihaela Seidla, ki se je 
težko ponesreči l v obratu glini-
ce, vsied česar je ostal brez nog 
'H je prosil p o d j e t j e za enkra tno 
denarno pomoč. Po p o s v e t o v a n j u 
s p ravno službo p o d j e t j a ter na 
predlog upravnega odbora, ki je 
o prošnji že razpravl ja l , j e de-
lavski svet soglasno odobril en-
kratno denarno pomoč nekda-
njemu članu kolekt iva v znesku 
4.750.000 starih d ina r j ev . 

Pogoste so kr i t ične pr ipombe 
delo mladinske organizaci je 

Kidričevem, češ da je neakt iv-
in podobno. V redu je, če se 

kritizira neakt ivnos t organizaci-
ja. če je seveda taka kri t ika 
^mestna in koris tna za n a d a l j n j e 
n jeno delo. Mladinska organiza-
cija v Kidričevem res sicer ni 
zablestela z večj imi uspehi, toda 
®noge druge organizaci je v Ki-
dričevem so storile v e r j e t n o še 

m a n j . Za letos so si mladinci v 
Kidr ičevem postavil i dober pro-
gram dela, ki ga že tudi i zva ja jo . 
Skrbno se namreč p r ip rav l j a jo 
na quiz odda jo «SLOVO OD ZI-
ME«, s ka te ro so lani dosegli lep 
uspeh. Občasno p r i r e j a j o mladin-
ske plese in so celo organizirali 
plesni teča j . Poleti n a m e r a v a j o 
priredit i izlete v naravo. V svo-
jem programu dela so se zavzeli 
za to, da mora jo biti mladinci na 
svoj ih delovnih mest ih zgled 
vsem drugim sodelavcem, da se 
mora jo boriti za af i rmaci jo sa-
moupravnih organov, za bol jšo 
organizaci jo dela ter za dosled-
ne j še i zva j an j e n a g r a j e v a n j a po 
delu in za č imvečjo produkt iv-
nost. 

V k ra tkem bo delovni kolek-
tiv TGA razpravl ja l o proizvod-
nem in f inančnem planu za le-
tošn je leto. Vsekakor to ne bo 
lahka naloga, ker s i tuaci ja z do-
bavo e lektr ične energ i j e tudi le-
tos ne bo zadovol j iva . Kra tka 
analiza minulega proizvodnega 
leta kaže, da je fizični obseg pro-
izvodnje v p r imer jav i z letom 
1964 občutno porasel , sa j se je 
pro izvodnja glinice poveča la za 
12,5 »/o, a lumini ja za 13,5 "/o ter 
anodne mase za 8,5 "/o. Iz tega 
je razvidno, da so minimalne 
proizvodne zmoglj ivost i v tem 
kolekt ivu že s k o r a j dosežene. 
Taka ugotovi tev nu jno n a r e k u j e 
izvesti v bližnji pr ihodnjos t i na-
da l j n jo modernizac i jo in avtoma-
tizacijo ter razšir i tev tovarne, 
na kar delovni kolekt iv tudi 
resno misli in se pr ipravl ja . Če-
p rav se je fizični obseg proiz-
vodn je v lanskem letu sicer po-
večal napram letu 1964, proizvod-
ni p lan ni bil realiziran vsled 
mnogih problemov in težav v 
tehnološkem postopku pri proiz-
vodnj i glinice in občutnemu po-
m a n j k a n j u e lektr ične energ i je 
pri proizvodnj i a lumini ja . Dva-
kratna '•edukrija e lektr ične ener-
g i je j e povsem onemogoči la 

bo l j še izkor iščanje proizvodnih 
kapaci te t tovarne alumini ja . 

Delovni kolekt iv TGA izdaja 
že četr to leto svoje tovarniško 
glasilo »ALUMINIJ«, ki ga do-
b iva jo člani ko lek t iva brezplač-
no. Uredniški odbor je pred 
kra tkim razpravl ja l o spremem-
bah in dopolni tvah, ki bi jih bilo 
t reba uvel javi t i , da bi glasilo 
kolekt iva bilo kar na jbo l j zani-
mivo in privlačno. Ugotovil je, 
da bo t reba v p r ihodn je pred-
vsem skrčiti obseg člankov, ker 
so mnogi med nj imi predolgi in 
zato pri bralcih nezanimivi in 
neprivlačni , vsled česar glasilo 
izgublja na svoji pomembnost i . 
Zato je po dal jš i raz^iravi bilo 
sk lenjeno, da se v bodoče ob-
j a v l j a j o p redvsem kra j š i in ak-
tualnejš i sestavki , u v e d e n e bodo 
neka te re nove rubrike, da bo v 
časopisu res za vsakogar neka j . 

-ko 

POJASNILO 
V zvezi z ob jav l j en im pod 

naslovom »Vesti iz Kidričevega« 
o EM Kidričevo v št. 5/66 našega 
lista, nam je poslal imenovani 
obrat nas ledn je : 

V obratu je res prišlo do re-
duc i ran ja števila izvrševalcev 
zaradi zmanjšanega obsega pro-
izvodnje, vendar so samoupravni 
organi temel j i to razpravl ja l i o 
seznamu članov, ka ter im bi na j 
za nedoločen čas p reneha lo de-
lovno razmerje . 

Navedba , da smo odpusti l i no-
sečo de lavko ne drži, ker je 
miš l jena tovarišica neprek in jeno 
član našega kolekt iva. 

Prepričani smo, da bi bil čla-
nek drugačne vsebine, če ne bi 
bila v ozadju osebna prizadetost 
pisca. Ne branimo se konst ruk-
t ivne kri t ike, vendar želimo pri-
pomniti , da bi se pisec moral 
osebno prepričati o vsebini, ki 
,0 ob jav l j a in ki lahko kolekt ivu 
bolj škodi kot koristi. 

EM Maribor, obrat Kidričevo 

Še intenzivnejše delo v 
gasilstvu 

L a n s k o le to s m o zas ledoval i 
v časopis ih in bili pr iča m n o g i m 
e l e m e n ' t a m i m nezgodam, m e d 
k a t e r e sodi p r e d v s e m pop lava 
Drave , ki s s v o j i m p r e s t o p a n j e m 
b regov k l iče v a k c i j o h u m a n e 
organizac i je . K e r j e t a k š n a n e -
v a r n o s t še v e d n o mogoča , so n a 
r e d n e m l e tnem o b č n e m zboru 
gas i l skega d r u š t v a v D o m a vi 12. 
f e b r u a r j a r a z p r a v l j a l i tud i o t eh 
zadevah . D r u š t v o j e bilo ob n a -
veden ih k a t a s t r o f a h vedno n a 
svo j em mes tu , p a t u d i o b poža -
r ih je o p r a v i l o svo jo dolžnost . 

Ob t e j pr i ložnost i so obra \Tia -
vali tud i poglobi tev c is tern , ki 
so vsled regulaci je Pesnice usah-
nile. G lede na to, da je gasi lski 
ag rega t d r u š t v a že odslužil , so 
skleni l i n a b a v i t i novega . 

Gas i l sko d r u š t v o D o m a v a to -
r e j uspešnt) d e l u j e v s lužbi l j u d -
s tva . V. k . 

Nočni napad 
v torek, 8. t. m., ob deset ih 

zvečer se je vračal Anton Stanj-
ko proti d o m u v Ključarovcih. 
Pri kapeli v Vičancih ga je 
ustavil Franc Meško iz Vičanc, 
ki se je peljal skupaj s svo-
jim s i n o m na k m e č k e m vozu. 
Stanj ko se je hotel izogniti vo-
zu, vendar m u Meško tega ni 
omogočiL Na vprašanje, zakaj 
ga ne pusti mimo , je Meško 
Stanjka napadel ter pretepel , 
da se ga je ta komaj ubranil . 

S tanjko je bil svoječasno 
davčni izterjevalec in je ta na-
pad s t em v zvezi. 

Pisma urecinisivii 
l imei se čuii zapostav-

Ifenega 
Iz dneva v dan zasledimo v po-

govorih kmečkih ljudi vprašanje, 
kako dolgo bodo še povsod na zad-
njem mestu — zapostavljeni, ka-
kor da so manj vredni. 

Otrok, katerega starši so zapo-
sleni in se ne mučijo na tej ne-
srečni zemlji, dobiva otroški do-
datek. Otroci staršev-kmetov bi 
prav tako potrebovali dodatek, 
najbrž še bolj kot otroci zaposle-
nih. Podobno je z zdravstvenim 
zavarovanjem. Znano je, zlasti ve-
do to uslužbenci zdravstvenega 
zavarovanja, da se zatekajo kmeč-
ki zavarovanci po zdravstveno 
pomoč le v skrajni sili, ko je po-
gosto že prepozno. Marsikateri 
kmečki človek mora zapustiti bol-
nišnico preden je ozdravel, ker ne 
zmore potrebnih sredstev. 

Kmečki ljudje bi naj bili izena-
čeni glede zdravstvenega varstva 
z ostalim prebivalstvom. Skupr<^st 
bi jim morala pomagati, če že v 
taki meri pobira sadove njihovega 
dela. 

V zadnjem času vedno bolj po-
staja pereče vprašanje, kdo bo 
prevzel zemljo. Ce si ogledamo 
ttsodo mnogih ostarelih kmečkih 
ljudi, ki so prepuščeni na milost 
in nemilost svojim naslednikom na 
kmetijah, če te sploh imajo, na-
letimo na žalostno sliko. V naj-
več primerih morajo na starost, 
ko so počitka najbolj potrebni, 
tembolj garati, medtem ko imamo 

na drugi strani mnogo takih, ki 
pri najboljšem zdravju uživajo vi-
soko pokojnino. Ali bomo še iskali 
vzroke, zakaj sili kmečka mladina 
v druge poklice in v tujino? 

Z uvedbo gospodarske reforme 
je prišla mladina, ki končuje 
osnovno šolanje, v nov položaj. 
Učnih mest je manj, vpis v sred-
nje šole je strožji, vedno težje pa 
je najti možnost zaposlitve. Te 
težave prva in najmočneje čuti 
kmečka mladina. Življenjski polo-
žaj mladih ljudi se zrcali zlasti v 
možnostih za izobraževanje. Tako 
ostajajo na podeželju le tisti, ki 
niso končali osemletke, pa še ti 
brezciljno tavajo in čakajo na 
ustrezno zaposlitev izven kmetij-
stva. Zanimanje mladine za šola-
nje v kmetijstvu je povsem za-
mrlo. 

Gospodarska reforma ne bo do-
segla svojega namena, če ne bomo 
uredili razmer v kmetijstvu. Brez 
hrane ni mogoče živeti. Hrane ne 
bo, če ne bo tistih, ki bi jo pride-
lovali. 

Vsa leta po vojni smo upali, da 
bo potem, ko ho obnovljena domo-
vina in razvita industrija, prišlo 
na vrsto kmetijstvo. Zdaj, ko je 
ta čas nastopil, pa je uveden si-
stem, da naj vsakdo zase sam 
skrbi. 

Marjeta Toplak, 
Dornava 

Zbor bivših borcev 
v Juršincih 

V torek, 15. t. m., j e zborovala 
Zveza borcev NOV z o b m o č j a 
Juršinec in Polenšaka. 

Od 52 č lanov se j ih j e sesta-
lo 45. To j e dokaz, da se č lani 
radi družijo, posve tuje jo ali p a 
tudi kritizirajo. Lani so se dva-
krat sestal i , odbor pa pet-krat. 
Obravnaval je najrazl ičnejše 
zadeve svoj ih članov. Lani s o 
v Juršincih organizirali prvo-
m a j s k o s lavje in t o namerava jo 
tudi le tos in so v ta n a m e n že 
izvolili pripravljalni odbor. Za 
le tos i m a j o v programu nekaj 
prireditev, da bi si nabavil i dru-
štveni prapor. 

O m e m b e vredno je delo, ki 
ga je odbor lani izvedel: na svo-
j e m o b m o č j u so obiskal i nekaj 
svoj ih soc ia lno š ibkih č lanov 
ter j ih obdaril i , hkrati pa obu-
dili s p o m i n e na čase NOB. 

Iz poroči l predsednika Fran-
ca S i m o n i č a je razvidno, da ie 
v organizacij i največ kmetov . Ti 
se zadnje č a s e najbol j zan imajo 
za pravice, ki j i m gredo in s 
katerimi si skušajo vsaj de lno 
olajšat i ž ivljenje. Tajnik Janez 
Pignar je poročal , da je organi-
zacija ob času us tanovi tve pred 
15 leti š te la le 9 č lanov od da-

našnj ih 32. Drugi so se pred 
kratk im priključi l i s Polenšaka. 
Skoraj vsak član organizaci je 
je vč lanjen tudi v kako drugo 
društvo ali organizacijo , kot je 
ZK, s tre lska družina, gasilci , 
lovska družina, TD, RK. Doma-
la vsi pa so člani SZDL. Precej 
j ih je tudi upravl javcev in so 
v odboru Krajevne skupnost i v 
Juršincih ali na Polenšaku in 
tudi v zadružnem svetu. 

Lani so se mnog i člani orga-
nizacije kakor nj ihovi svojc i 
udeležil i pros lave prekmorsk ih 
brigad v Ilirski Bistrici . Takih 
srečanj si žel i jo še več. 

Clani-kmetje že l i jo s is temati-
čen zdravstveni pregled, ker 
j ih je že precej zdravs tveno 
ogroženih. Nekater i člani nujno 
potrebuje jo do lgoročna posoji-
la za o b n o v o s tanovanjsk ih hiš, 
ki so v kr i t i čnem stanju. 

Navzoč i so zelo pogrešal i za-
s topnika Občinskega odbora 
Zveze borcev iz Ptuja. Čutijo se 
prepuščeni sami sebi. Prejšnje-
m u odboru, ki so ga člani eno-
glasno pohvali l i , so izkazali pri-
znanje s t em, da so ga v ce lot i 
izvolil i tudi za n o v o pos lovno 
dobo. BJ 

IZPRED SODIŠČA 

Žrtev napetih odnosov 
med domačini in sezonei 

Stipeta Jankoviča, doma iz okolice Sinja so domačini pobili do 
smrti 

Preftekli t e d e n so se zvrs t i l i 
p r e d m a r i b o r s k i m ok rožn im so-
d iščem 34- le tn i K o n r a d Ber l ak , 
t r a k t o r i s t iz Sve t incev p r i D e -
s t e m i k u , 22- le tn i F e r d i n a n d 
F l a j š m a n iz Svet incev , k m e č k i 
de lavec n a d o m a č e m poses tvu , 
32-l©tni F r a n c H a m e r š a k , t r a k -
tor is t iz Ločega v r h a piri D e s t e r -
nikix, t e r 20- le tn i J a n k o K r a m -
berger , a v t o m e h a n i k iz Ločič 
p r i T r n o v s k i vasi . P r v i t r i j e ob -
toženci so se z a g o v a r j a l i z a r ad i 
kazn ivega d e j a n j a h u d e te lesne 
pioškodbe, če t r t i ob toženec p a 
zairadi kazn ivega d e j a n j a laž je 
t e lesne poškodbe , s č i m e r so p r i -
zade ja l i s m r t s e z o n s k e m u d e -
lavcu S t ipe tu J a n k o v i č u , d o m a 
iz okolice S i n j a . 

V T r n o v s k i vas i j e bHo zapo-
s len ih p r e c e j sezjonskih d e l a v -
cev, ki p o m a g a j o r egu l i r a t i P e -
snico in Pesn i ško dolino. Med 
n j i m i in domač in i j e v l a d a l o že 
d a l j e časa n a p e t o vzduš je , ki je 
l a n s k o le to doseglo v r h u n e c s 
s m r t j o sezonca J a n k o v i č a . 

D v a j s e t e g a n o v e m b r a s ta se 
S t ipe J a n k o v i č in n j e g o v b r a t 
M a r t i n p o k o n č a n e m delu v po -
p o l d a n s k i h u r a h napo t i l a v go-
s t i lno K a t a r i n e V u r c e r v T r n o v -
ski vasi . T a m je t u d i bil K o n r a d 
Ber lak . ki sezoncev ni t rpel , po -
sebno jezen pa je bil še na S t i -
•peta J a n k o v i č a . Sk len i l je. da 
ga bo napade l , v e n d a r s pomoč-
jo svo j ih tovar i šev . Za n a p a d je 
n a j p r e j pr idobi l F r a n c a H a m e r -
šaka , ki m u je posodil moped , 
da se j e ta zape l j a l domov po p i -
štolo, po tem pa še F l a j š m a n a in 
K r a m b e r g e r j a . Vsi t r i j e so se 
oborožili z debe l imi koli, ki so 
j ih izpuli l i iz b l ižn j ih o g r a j . 

T a k o oborožena je čaka la s k u -
pina na S t ipe ta J ^ k o v i č a , ki je 

r e s po osmi u r i zvečer p r e p e v a -
je zapus t i l z b r a t o m gost i lno. 
F r a n c H a m e r š a k ju j e u s t av i l s 
k l icem »stoj«, na to pa odda l s 
piš tolo n e k a j s t re lov v z rak . 
M e d t e m pa j e F l a j š m a n že u d a -
ril S t ipe ta s ko lom po glavi , da 
se j e sesedel na t la. B r a t a M a r -
t ina , ki je hote l S t i pe tu p r i s k o -
čit i n a pomoč, pa se je lot i l 
K r a m b e g e r t e r tud i nijega z 
u d a r c i s ko lom sp rav i l n a t la. 
M a r t i n pa j e bil v e n d a r še t o -
l iko p r i moči, d a se je p o b r a l 
in zbežal p ro t i b a r a k a m . M e d -
t e m so H a m e r š a k s pištolo, B e r -
l ak in F l a j š m a n pa s koli u d a r -
ja l i po ležečem St ipe tu , vse d o -
k le r ni neg ibno obležal, n a k a r 
so se razbežal i . Cez kaice pol 
u r e so poškodovanega naš l i do -
mačin i , v e n d a r j e k l j u b z d r a v -
n išk i i n t e r v e n c i j i S t ipe J a n k o -
vič n a s l e d n j e j u t r o v p tu jska bol -
nišnici podlegel š t ev i ln im po-
š k o d b a m n a glavi . 

Obtoženci so se z agova r j a l i 
v s a k po svoje . Deja l i so, da J a n -
koviča niso hote l i ubi t i , ten iveč 
s a m o pre teps t i , k e r so se ču -
tili ogrožene. Sodišče je v e r j e l o 
n j i h o v i izpovedi, v e n d a r je štelo 
za obteži lno okolnos t de js tvo , da 
so t akšn i n a p a d i na n a š e m p o -
deže l ju še zelo pogos tn i in da bi 
obtoženci m o r a l i vedet i , da bi 
l ahko z uda rc i po glavi p r i za -
de ja l i J a n k o v i č u težke poškod-
be in tud i smr t , k a r se je v r e -
snici tud i zgodilo. 

Pe t č l ansk i s e n a t okrožnega 
sodišča j ih je obsodil na n a s l e d -
n j e kazn i : K o n r a d Ber lak , 6 let 
s t rogega zapora , Ferdin.-ind F l a j -
š m a n 5 let s t rogega zapora , 
F r a n c H a m e r š a k 4 leta in 6 m e -
secev s t rogega zapora , J a n k a 
K r a m b e r g e r j a pa n a , 4 mesece 
zapora . 



Lspela predstava drame ,,Lov 
na čarovnice'' v obnovljenem 

ptujskem gledal išču 
Glede n a svečaiio o tvo r i t ev p t u j s k e g a o b n o v l j e n e g a g le -

dal išča v soboto, 12. f e b r u a r j a 1966 z d r a m s k o p r e d s t a v o 
»Lov na čarovnice« po i s t o imenskem dedu A r t i i u r j a Mi l -
l e r j a , na v e č k r a t n e a p l a v z e g ledalcev, n a p r i z n a n j e rež i -
s e r j u kot gos tu t e r v sem igra lcem, je napix>silo u r e d n i š t v o 
»Tedn ika - r ež i se r j a F r a n j a Po točn ika , da bi k a j pKJvedad 
o bodočem delu v p t u j s k i g leda l i šk i hiš i in o igra lc ih . Ni b i l 
preseneČL^n, k e r si j e oči v idno na t i h e m že želel, d a bi z g le-
dalci in z d o s e d a n j i m i in bodoč imi obiskovalc i g leda l i šk ih 
p r e d s t a v in p r i r e d i t e v v p t u j s k i g leda l i šk i hiš i n a v e z a l 
čm t e s n e j š e s t ike. 

Vprašanje: »Za nekoliko zapoz-
nelo otvoritveno predstavo ste iz-
brali dramo Arthurja Millerja 
»Lov na čarovnice«. Ali bi hote-
li kaj povedati o tem delu.t 

Odgovor : 
»Arthur Miller, avtor drame 

»Lov na čarovnice«, je zapisal: 
,Kje so naši uporniki, ki so se 
odločili, da bodo svoje osebno 
mnenje zalučali svetu v obraz? 
So mar danes vsi l judje srečni 
in zadovoljni? Kje so drame, ki 
bi nas razburkale in pretresle, 
ki bi odsevale probleme, s ka-
terimi se človek daje dan na 
dan?' 

Z eno takšnih dram imamo 
opraviti prav v tem primeru. 
Vsa Millerjeva dela preplavlja-
jo takoj po izidu sve tovne in gle-
dališke odre in nemalo jih je za-
beležil tudi f i lmski trak. Miller-
jeve drame odkrivajo avtorjev 
umetniški pogum ter njegovo 
globoko prizadevnost ob bolečih 
problemih stoletja. Njegova de-
la — predvsem odrska, so so-
cialne drame v najglobljem in 
najboljšem ter najbolj č istem in 
pristnem pomenu besede, so so-
ciološke študije, izoblikovane z 
ve l fko umetniško močjo , pre -
tres l j ive podobe našega časa, 
prikazane skozi usode nepozab-
nih č loveških l ikov. Drama »»Lov 
na čarovnice« pa je delo, ki sodi 
v sam vrh sodobnega dramske-
ga ustvarjanja in nič čudno ni, 
da sta m u drami »Smrt trgovske-
ga potnika« in »Lov na čarovni-
ce« prinesli častni naziv »dra-
matik 20. stoletja«. 

Delo je po tematiki postavlje-
no za nekaj stoletij nazaj, v e n -
dar to ni zgodovinska drama, 
čeprav so gotove osebe identič-
ne z dogodki iz takratnega ob-
dobja in resničnih dogodkov v 
Ralemu. Vendar je Miller v 
drami »Lov na čarovnice« šel 
mnogo dalie. Pod pretvezo bega 
v zgodovino ,ie ustvaril kom-
pleksno, široko in jasno sliko 
našega časa. 

V t e m d r a m s k e m de lu j e 
a v t o r i žpoveda l n e m a r a n a j -
b o l j a b s u r d n o , t rag ično , 
u s o d n o in z a s t r a š u j o č o p r o -
t i s lovnos t n a š e g a s t o l e t j a ; v 
času, ko j e č loveški r a z u m 
dosegel f a n t a s t i č n o in k o m a j 
s l u t e n o s topn jo , o b s t o j e p o -
goji , v k a t e r i h je mogoče t a 
ist i č loveški r a z u m p o t e p t a t i 
v b la to . P o r a j a j o se pogoj i , 
k i d o p u š č a j o in omogoča jo 
n a j b o l j g n u s n o im n a j h u j š e 
p o n i ž a n j e č loveka ko t r a -
z u m n e g a b i t j a , popo lno n e -
gac i jo z d r a v e pamet i , pogoji , 
v k a t e r i h se č loveška skujp-
nos t u t e g n e izpremenitd v 
p rep la šeno , do b l azne ž iva l -
ske h i s t e r i j e zbegano in p o -
d i v j a n o čredo, k i t ep t a vse, 
k a r se ji skuša upre t i , sve t 
pa u t e g n e in m o r e sp r emen i t i 
v g roz l j ivo množ ično m u č i l -
nico. 

Mi l l e r j eva d r a m a j e p r e -
r a s l a n a č r t in okvir , s a j se 

j e r a z r a s l a v m o m u m e n t a l n o 
d r a m s k o de lo s h a k e s p e a r -
skega f o r m a t a — po č loveških 
u sodah in po d o g a j a n j u — 
t e r v i z r edno g loboko CIJ-UŽ-
beno in ps ihološko š tud i jo , 
po ide j i pa v iz raz i to h u m a -
n is t i čno n a p r e d n o u m e t n i š k o 
izpoved — to j e o b r a č u n s 
s r e d n j i m v e k o m v 20. s.tolet-
ju . 

D r a m a »Vai m o j i s inovi« 
j e a v t o r j u p r ines l a vzdevek 
»amer i šk i Ibsen«, d r a m i 

»Smr t t r govskega po tn ika« 
in »Lov n a čarovndce« p a 
»amer i šk i Shakespea re« . 

Vseb ine d r a m e pa ne b i 
poda j a l . T i s t im pos luša lcem, 
ki delo, oz i roma vseb ino d r a -
m e pozna jo , n e bi poveda l 
n ič novega , v sem os ta l im pa , 
ki b i o delu, o p r o b l e m i h te 
d r a m e hotel i v ^ e t i k a j več 
kot s em že omeni l , p r e o s t a n e 
še v e d n o možnost , da si ogle-
d a j o p r e d s t a v o v g leda l i šču 
— in p r e p r i č a n sem, d a j i m 
n e bo žal.« 
Mimo ocene s amega de la b i 

r a d po jasn i l F r a n j o Po točn ik 
b r a l c e m T e d n i k a še k a j o s ami 
p t u j s k i g ledal i šk i h iš i m o a n -
samblu , k a r pa s m o p r i h r a n i l i 
za p r ihodn j i č , ko m u b o tud i 
n a razpo lago več p r o s t o r a za 
besedo v n a š e m t i sku . 

V. J. 

Pionirska tribuna 
v razredu smo imeli 

miško 
Biila j e u ra slovenskega jezika 

in eonce j e usmerilo svoje žarke 
na okno našega razreda. Učenka 
Silva je zagrnila okno s pisano 
zaveso, izza n j e pa j e padla drob-
n a miška. 

Plahe deklice smo od s t rahu kri-
čale, n e k a j pogumnih dečkov pa 
se j e zapodilo za ubogo živalco. 
Nastalo j e pravo tekmovanje , kdo 
jo bo p r e j uloviL Zbegana je 
preplašena j e od s t rahu stekla pod 
radiator , dečki pa za njo. Kar 
hi t ro se je sreča nasmehnila Mar-
janu, da j e miško udaril s p>estjo 
po ši,bkem telesu. Miška se je 
od udarca kar skotalila, Franc pa 
jo je pr i je l za r ep ter jo odnesel 
ven. 

Mislim, da si je na svežem zra-
ku opomogla in zlezila v črno 
luknjo. 

STANKA ROZMAN. 
6. d razr. čl, dop, nov. 
krožka, Kidričevo 

MoJa sošolka 
Moja sošolka je Avguštin Vlad-

kica. Hodi v četrti razred osnovne 
šole Sela. Se zelo pridno uči. Se 
zelo rada smeji . Vsako ju t ro pride 
ob pol osmih v šolo. J e zelo mir-
na in pr idna učenka. Ko je pouk 
končan, pospravi in gre domov. 
Zelo rada hodi v šolo. V šoli se-
di v prvi klopi zraven mene. Vča-
sih, ko pr ide domov iz šole, se 
tudi malo poigra. Sedaj , ko je 
že miniilo prvo polletje, se zelo 
uiči, zato vsakokrat v šoli vse zna. 
V prvem polletju je izdelala z 
odličnim uspehom. Moja sošolka 
je zmera j odliična učenka. Hodila 
je tudi na tekmovanje v P tu j . Na 
ojoslavah lepo deklamira m igra. 
Svojo sošolko imam zelo rada. Ze-
lo se razumeva. Večkrat mi pri-
poveduje, k a j pr ikazuje televi^jija. 

MLAKAR FRANCKA, 
učenka 4. razr. osnovne 
šole Sela pr i P t u j u 

Zima se poslavljo 
Bi}i smo silno veseli, ko smo 

zagledali skozi šolsko okno p rve 
snežinke, ki so plesale v vet ru . 
Sneg je pokril vso pokraj ino. Na-
rava je počivala. Otroci smo se 
pozimi sankali, smučali in drsali. 
Na griču je bilo vedno dovol j 
otrok. Vsi smo bili zelo veseli. 
Večkrat smo naredi l i sneženega 
moža. 

Sedaj j e pa sonce poslalo svoje 
tople žarke na zemljo. Sneg se je 
stopil. Pokazala se je že t rava . 
Zirna se že poslavlja. Kmalu bo 
prišla pomlad. Vsi otroci se je 
že veselimo. Spomladi bo še lepše, 
kot je bilo pozimi." Iz zerhlje bo-
do pjrikukale p rve pomladanske 
cvetice. Vsi veseli in razigrani 
jih bomo trgali . Tudi ptički nam 
bodo zapeli lepše in bol j veselo. 
Zelo težko že p r ičaku jem pomla-
di. 

VIKTOR AVGUŠTIN, 
2. razred osn. šole 
Sela pri P t u j u . 

Rada hodim v šolo 
Zelo rada hodim v šolo. Z ju t r a j , 

ko me mamica odpravi, že bi t im 
in se veselim pouka. Med pot jo 
pokličem druge pr i ja te l j ice . Na 
poti v šolo se pogovar jamo o uče-
n ju . V šoli si obu jem copate, p r i -
pravim šolske potrebščine In ča-
kam na začetek pouka. Med pou-
kom mar l j ivo poslušam in sodelu-
jem. Ko j e konec pouka, pospra-
vim potrebščine in odhit im do-
mov. Doma se na jem, napišem 
nalogo, se nauč im, k a r j e t r eba , 
nato pa se malo poigram. Ob p ro -
stem času n a j r a j e berem knj ige 
ali časopis. 

Sole ne bom nikoli pozabila. 
Sola je moj drugi dom. 

Za n . pustili karneval v 
Ormožu fe vse pripraviieno 

Za pustni ka rneva l v Ormožu 
je vse p r ip rav l jeno . Pr ičetek bo 
na pustni torek, 22. f eb rua r j a , ob 
14. uri. N a j b o l j š e skupine in po-
samezniki bodo nagra jen i . Na 
ka rneva l so v a b l j e n e pus tne 
skupine in posamezniki iz občin 
Ormož, P tu j in Ljutomer. 

Karnevalski sprevod bo kreni l 
z dvorišča bolnišnice po P tu jsk i 
cesti na Mestni trg, k j e r bo na-
s topa joče ocenila 5-članska ko-
misi ja. Po programu bodo sku-
pine in posamezniki nada l jeva l i 
pot po Kolodvorski ulici, mimo 
bencinske črpalke, po Vrazovi 

ulici in ponovno na Mestni trg, 
k j e r bodo izvedli sk r a j š an pro-
gram. Pr i jave sp re jema KO SZDL 
Ormož. Gostinci bodo poskrbel i 
za hitro in solidno postrežbo pri-
p rav l j en ih pr leških special i tet . 
Točili bodo v i sokokakovos tno 
v ino »Jeruzalemčan« in gostom 
bodo priskrbel i prenočišča . 

Pr ipravl ja ln i odbor za II. pust-
ni ka rneva l v Ormožu ima polne 
roke dela. Letošnji pustni karne-
val bo za prebivalce občine Or-
mož novo doživet je . 

P r i j ave za ka rneva l v Ormožu 
spre jema KO SZDL. Začetek bo 
na pustni torek ob 14. uri. Pust-
ne skupine in posamezniki se 
bodo zbrali eno uro pred poho-
dom na dvorišču bolnišnice. Tam 
bo razpored skupin in posamez-
nikov. To bo opravi la posebna 
komisi ja , ki bo tudi določila čas 
odhoda. Sprevod bo odšel po 
Ptujski cesti na Mestni trg, k j e r 
ga bodo pričakali gledalci in 
ocen jeva lna komisi ja . Ta bo oce-
nila p rogram s leherne pus tne 

skupine in posameznikov. Cas 
izvedbe p rograma bo neomejen . 
Nato bo sprevod nada l jeva l pot 
mimo benc inske črpa lke po Vra-
zovi ulici naza j na Mestni trg, 
k j e r bo ponoven prikaz skra j ša-
nega programa. 

Po programu bo ocen jeva lna 
komis i ja nagradi la na jbo l j š e sku-
pine in posameznike . Ob te j pri-
ložnosti bo razdel jenih več de-
narnih nagrad. 

Mestni trg bo pr imerno u re j en . 
Bo ozvočen in pr ihod s leherne 
pus tne skupine ali posameznikov 
bo po ja sn jen . 

P r i čaku je se, da bo na letoš-
n j e m pus tnem karneva lu nad 
5000 g ledalcev in nad 30 skupin 
in posameznikov. Prvi pustni 
ka rneva l si j e ogledalo v Ormo-
žu približno 3500 gledalcev, v 
sprevodu pa je nastopi lo 21 
skupin. 

Karneva l ske skupine in posa-
mezniki, ki imajo smisel za kar-
nevalski nastop, se n a j p r i j av i jo 
v s a j en dan pred ka rneva lom. To 
bo organ iza tor jem omogočilo, da 
se bo ka rneva l brezhibno in pra-
vočasno pričeL 

Ormoški gostinci se bodo na 
ka rneva l pripravil i . Pustnim sku-
pinam in Dosameznikoim ter 
g ledalcem bodo po želji post regl i 
z raznimi jedil i in pr leškimi spe-
cial i tetami in v isokokakovos tn i -
mi jeruzalemskimi vini. Na uli-
cah bodo postavil i p r o d a j n e mi-
ze in p roda ja l i bodo a lkoholne 
p i j ače in mrzla jedila. Po potrebi 
bodo gostom nudil: prenočišča 
in pr imerno razvedri lo. 

Organiza tor j i II. pus tnega kar-
nevala v Ormožu vab i jo pus tne 
skupine in posameznike iz občin 
Ormož, Ljutomer in P tu j , d a se 
udeleže pus tnega ka rneva la v 
Ormožu. Predvsem p a vab i jo 
znane kuren te iz M a r k o v e c in 
ostale pus tneže iz občine Ptuj , 
n a j tudi v Ormožu pokaže jo 
svo j program. 

D. R. 

S I. ormoškega karnevala 

Vrhovšek Marica, učenka 
IV. razreda osnovne šole 

Sela pri P t u j u 

Občinska konferenca 
SZDL Ptuj 

(Nadaljevanje s 1. strani) 
Zaradi vse bolj okrepl jene vlo-

ge občine bi morala biti dejavnost 
družbeno-političnih organizacij, 
zlasti SZDL, pri razvi jan ju samo-
upravnih mehanizmov vsebinsko 
še bogatejša. Čeprav smo tudi 
glede tega dosegli v naši občini 
kvali tetne rezultate, je ob tem 
potrebno ugotoviti, da je politična 
aktivnost bila usmer jena doslej 
bolj v organizacijsko razvi jan je in 
u t r j evan je insti tucij neposredne 
socialistične demokracije, pred-
vsem zborov volivcev, bolj smo 
se torej zadovoljevali le s števi-
lom zborov, z udeležbo občanov 
na nj ih, m a n j pozornosti pa smo 
posvečali njihovi vsebini, razpra-
vi, zaključkom, družbeno politični 
vlogi in funkci j i občana, torej n j e -
govemu stvarnemu sodelovanju na 
zboru in v občini. 

V ptujski občini je od 41,443 vo-
livcev vključenih v članstvo SZDL 
le 17.279 ali 41 */» volivcev. Ce oce-
n j u j e m o uspešnost vseh doseda-
nj ih družbeno-političnih akci j v 
občini, pripravljenost in interes 
občanov za neposredno sodelova-
n j e pri u r e j an ju občinskih in kra-
jevnih zadev, kar bi moralo biti 
odločilno merilo za članstvo v 
SZDL in ne le formalni vpis v 
članstvo, potem je odstotek članov 
prav gotovo enkrat večji. Vzroki 
za tako nizek odstotek članstva so 
različni — od delovanja občinske 
in kra jevnih organizacij SZDL, 
socialno-ekonomskih prilik v po-
sameznih področjih občine do za-
vesti določene kategorije občanov 
in drugih faktor jev . 

Z novo ustavo in statutom obči-
ne je določeno, da občina skrbi v 
mejah svojih mater ialnih možno-
sti za zadovoljevanje potreb ob-
čanov in organizacij na področju 
družbenega standarda. V ta na-
men občina neposredno ter v so-
delovanju z delovnimi organiza-
cijami in kra jevnimi skupnostrni 
ustanavl ja , pospešuje :n usmer ja 
razvoj delovnih organizacij in 
služb, ki so skupnega pomena za 
občane in organizacije, na po-
dročju komunalne dejavnosti , 
g radn je s tanovanj , vzgoje ;a izo-
braževanja , kul ture , telesne kul-
ture, socialnega varstva, zdrav-
stva in drugih družbenih dejavno-
sti. 

Pr i uresničevanju teh določb 
in zagotavl janju skupnih potreb 
pa se v p tu jski občini pogostokrat 
srečujemo z različnimi in napačni-
mi pojmovanj i tega vprašan.ia. 
Nekateri posameznik; in celo sa-
moupravni organi nekater ih go-
spodarskih organizacij istovetijo 
komuno z občinsko skupščino ali 
upravo občinske skupščine :n 
menijo, da je zadovol jevanje 
skupnih potreb izključna dolžnost 
občinskega proračuna. 

Takšna pojmovanja in odnosi, 
ki se na takih osnovah pojavl ja jo , 
so resna ovira za hi t re jš i in 
skladnejši razvoj družbenega 
s tandarda v občini. Zato je po-
trebno v te j zvezi ponovno po-
udariti in opozoriti na znatne 
premike o delitvi družbenega 
proizvoda v korist samoupravnih 
delovnih skupnosti. Poglejmo te 
premike in kakovostne spremem-
be, ki so nastale v preteklem de-
setletnem razdobju, skozi prizmo 
nekaterih številk. 

Leta 1956 so bili zveza, republ i -
ka in okra j udeleženi na skupnem 
narodnem dohodku p tu jske obči-
ne z 68 odstotki. To pomeni, da 
je samoupravnim organizacijam v 
komuni ostala na razpolago le 
slaba t re t j ina us tvar jenega na -
rodnega dohodka. Po uvel javi tvi 
komunalnega sistema na so sledili 
postopni premiki, ki so leta 196.5 
dosegli tako stopnjo v razmer ju 
delitve, da so samoupravne orga-
nizacije v občini razpolagale z 16 
mil i jardami d inar jev , to je s 70 
odstotki us tvar jenega narodnega 
dohodka. Te spremembe je na re -
kovala stopnja razvoja mater ia lne 
osnove naše družbe in vedno 
močnejše uve l j av l j an je samo-
uprav l j an ja na vseh področih 
družbenega delovanja. 

Spremenjeni pogoji gospodarje-
nja nalagajo delovnim organizaci-
jam tudi nove dolžnosti, ki se 
manifestirajo predvsem v skrbi 
za enostavno in razširjeno repro-
dukcijo, s tem v zvezi pa tudi za 
razvoj splošnih pogojev dela in 
življenja občanov. 

Letos se bodo problemi in od-
nosi v komuni še bolj zaostrili, 
ker bo imela občina na razpolago 
5«/o m a n j sredstev kot po rebe-
lansu proračuna za leto 1965. 
Zman j šan j e proračunskih sredstev 
j e posledica znižane s topnje pr i-
spevka iz osebnega dohodka od 
delovnega razmer ja , ki pokriva 
41«/o občinskega proračuna, in 
ukini tve dopolnilne udeležbe na 
republiških dohodkih, ki je bila 
v preteklem letu obl jubl jena v 
višini 155 mili jonov, realizirana 
pa v znesku 84 mili jonov dinar jev . 

Naslednji pomemben dohcdek 
proračuna je prispevek iz osebne-
ga dohodka od kmeti jske deiav-
nosti, ki pokriva okoli 25 o/o občin-
skega proračuna. Tega prispevka 
v tem letu ne bo mogoče poviše-
vati, čeprav so se dohodki od kme-
t i js tva povečali, ker bo znatno zvi-
šana da ja tev za zdravstveno zava-
rovan je kmečkih proizvajalcev. 

Ostali viri dohodkov pokr iva jo 
le eno t re t j ino proračuna in so 
prav tako omejeni in ni računati , 
da bi j ih učinkovito povečali. Za-
to bo v le tošnjem letu še večja 
potreba po skupnem zadovoljeva-
n j u skupnih potreb. 

Gospodarstvo p tu j ske občine se 
j e po osvoboditvi zlasti pa v pre-

teklih desetih letih močno razvilo. 
Proizvaja lne sile in proizvodne 
zmogljivosti so se na jbo l j poveča-
le predvsem v industri j i , kmet i j -
stvu ter blagovnem in osebnem 
prometu. K l jub temu pa ugotav-
ljamo, da je s t ruk tura gospodar-
stva preveč enostavna. Večino na-
rodnega dohodka us vari ta indu . 
s tr i ja in kmeti jstvo, medtem ko 
vse ostale gospodarske dejavnosti 
ustvari jo le 20 skupnega na-
rodnega dohodka v občini. To po-
meni, da se nekatere, takoimeno-
vane terc iarne dejavnosti niso 
skladno razvile ter zaostajajo in 
ne k r i j e jo v dovoljni meri potreb 
občanov in organizacij. Zato bo 
potrebno pr i koncepciji in dolo-
č ' - i iu simeri nadal jnega gospodar-
skega razvoja zagotoviti in pospe-
šiti razvoj terciarnih dejavnosti , 
ker j e p rav od teh zmogljivosti v 
na jveč j i meri odvisen živl jenjski 
s tandard občanov.« 

lir 
Za delovne organizacije druž-

benih služb (šolstvo, kul tura, pro-
sveta, socialno zavarovanje , zdrav-
stvo, socialno varstvo) so značilni 
nekateri skupni problemi, ki so 
očitna posledica dosedanje nepo-
vezanosti med gospodarstvom in 
družbenimi službami in neskladne 
rasti obeh področij . Nove gospo-
darske spremembe in zaostritev 
pogojev gospodar jenja se bodo 
nu jno odrazile tudi v družbenih 
službah zlasti v tem, da bo potreb-
no bolj uskladiti potrošnjo na tem 
področju z ras t jo naše ekonomske 
moči in pomenom in vlogo, ki jo 
imajo te inst i tucije v naši družbi. 
Vprašan je pri tem pa je, kdo n a j 
to usklaja in kako oziroma ali bo 
taka ali drugačna uskladitev vsa j 
približno objektivna. Prav gotovo 
pa ta uskladitev, kakršna koli je 
že, mora biti v prid uspešnejšemu 
in kval i te tnejšemu razvoju druž-
benih služb. P rav resna situacija 
na tem področju t e r j a več sredstev 
in skrbi, kar pa prav gotovo ni v 
moči komune, zlasti ne take, kot 
je naša, ki s sorazmerno nizkim 
narodnim dohodkom in brez do-
datne pomoči republike ne more 
prevzeti celotne odgovornosti za 
uspešne j .ši razvoj področja, ki smo 
ga v naši družbi dolga leta občut-
no zanemarjal i . 

2 e da l je časa ugotavljamo, da 
je potrebno bolj sistematično m 
z večjo odgovornostjo obravna-
vati in reševati pogoje in razmere, 
v kater ih se danes mladina vk l ju -
ču je v družbeno žirvljenje. Mladin-
ska problematika ni posebna pro-
blematika in jo zato moramo ob-
ravnavat i kot del naše splošne 
družbene problematike. Tu gre 
predvsem za vkl jučevanje mladi-
ne v samoupravni sistem; za mož-
nosti mladih l judi za vzgajanje , 
šolanje, poklicno usposabl janje , za 
zaposilovanje, za mater ia lne po-
goje š t ipendiranja in varstva; za 
oceno, kako vpl ivajo naši družbe-
ni procesi in premiki na mladino; 
kako mladina vrednoti našo revo-
lucijo, sedanj i razvoj in pr ihod-
nost; kakšen odnos ima do naših 
in tu j ih dosežkov na kul turnem, 
tehničnem, znanstvenem, politič-
nem in drugih področjih itd. Pri 
tem bi bilo potrebno analizirati 
delovanje družbeno-političnih o r -
ganizacij, mladinske organizacije, 
delovnih organizacij, družine, šo-
le, tiiska, l i tera ture itd. pr i obliko-
vanju osebnosti mladega človeka. 
S temi problemi se moramo n u j n o 
soočiti, s a j ras te in dorašča v 
naši občini prek 20.000 mladih 
l judi (med 7 in 25 letom). Resno 
opozorilo n a j bo tudi dejstvo, da 
živi na vasi okrog 70 odst. mla-
dine in da prav ta mladina poleg 
mestn.e močno pritiska na šole 
ter učna in delovna mesta. 

Uvel jav l jan je gospodarske re for -
me in novi zakon o nagra jevan ju 
vajencev sta povzročila precejšnje 
motn je pri zaposlovanju mladine 
in n jenem vkl jučevanju v uk. Po 
podatkih zavoda za zaposlovanje 
je v letu 1964 od 336 pri javl jenih 
mladih l judi za vajenska mesta 
sklenilo učne pogodbe 279 ali S3 
odstotkov v letu 1965 pa od 317 le 
1.̂ 0 ali 47 odst. pr i javl jencev. Šte-
vilo učnih mest s e je tore j v le-
tu 1965 znižalo skora j za polovico. 
Ob tem se upravičeno vprašamo, 
kam z mladino in kako ji omogo-
čiti pogoje za nemoten razvoj, 
vzgojo in poklic. Ce nekateri mi-
slijo. da v tem ni nadvse resnega 
družbenega iin nacionalnega pro-
blema, potem se prav gotovo zelo 
motijo. 

Tudi predšolska vzgoja in or-
ganizacija vars tva si zaslužita zla-
sti v naši družbi dostojnejše me-
sto. Od 9310 predšolskih otrok v 
naši občinfi j e v varstvo vkl ju-
čenih le 305 otrok ali k o m a j 3 '/o. 
Precej razš i r jeno je mnenje , ki je 
sicer v precej.šnji meri upraviče-
no. da bodo vsa dosedanja in bo-
doča individualna in neorganizira-
na pr izadevanja v te j smeri ostala 
brez znatnejš ih uspehov, dokler se 
družba kot celota ne bo resneje 
zavzela za organizacijo obveznega 
predšolskega var.'?tvain vzgoje, 

V dosedanjih razpravah o nalo-
gah 

na kul turnem področju v naši 
občini je bilo čutiti neobjektdvno 
mnenje , da sedan ja kriza v de jav-
nosti amaterskih kul tumdo-pro-
svetnih organizacij pomeni konec 
naše dosedanje l e g a t e kul turne 
tradicije. Takega pesimizma pa 
bi p rav gotovo bilo manj , če bi pri 
iskanju novih, sodobnejših oblik 
kul turne dejavnosti izhajali iz da-
našnjega položaja in potreb na-
šega človeka in če bi upoštevali, 
da sta razvoj novih komunikacii-
skih sredstev (radio, fUm, pred-

vsem pa televizija) in težnja po 
ekonom lai ran ju našega življenj.^ 
močno vplivala na s tagnaci jo ani<i, 
terske kul turne dejavnosti . Tako 
s t an je jt-- prav gotovo posledic^ 
tudi ntezadostnega razumevanj^i 
novih pogojev, potreb in zahtev 
današnjega časa. Odpravit i bo po« 
trebno idejno zaos^talost v pro« 
gramskih konceptih naše kul tum« 
dejavnoLsti, primitivnosti in ne-
smiselno vz t ra jan je na sedanjih 
klasičnih organizacijskih oblikah 
dela. Lotiti se bo potrebno noviij 
oblik (klubi, raz.stave, predavanja, 
razprave itd.), pri tem pa prisluh-
niti željam in potrebam občanov, 

V zadnj.em času se kaže -vs« 
močn^ejša potreba po dolgoročnem 
programu kulturnega ž iv l jenja v 
občini. Pri tem se bodo moral« 
bolj akt ivno angažirati tudi de-
lovne organizacije, zlasrti pa pro-
fesionalne kul turne institucije, ki 
vse preveč zanemar ja jo svojo šir-
šo kulturno-vzgojno funkci jo m 
povezovanje s širšo publiko. V 
zvezi s tem se pojavl ja vprašanje, 
kako izoblikovati objekt ivne krite-
r i je za f inans i ran je kul turnih za-
v r o v v občini oz. ali bi kazalo 
tudi za. to področje (kot za izobra-
ževanje) ustanoviti poseben na-
menski sklad. Dokler na.m ne bo 
uspelo odpravit i sedanjega admi-
nistratiAmo-proračunskega sistema 
f inanciranja kulture, bo potrebno 
vsaj svetu za kuLturo pri občinski 
skupščina omogočiti večje pristoj-
nosti glede dode l jevan ja sredstev 
delovnim organizaci jam s področ-
ja kul ture in prosvete. Ta svet raz , 
polaga namreč le z okrog 10 
viseh proračunskih sreds.tev, k i so 
namen jena za f inanc i ran je kultur« 
v občini. 

Zdravstvena služba na našem 
področju je dobro organizirana. 
Tudi no t ran ja organizacija FK>sa-
mezniih zdravstvenih inst i tucij je 
že precej u t r j ena . Pogrešamo pa 
tesnega povezovanja med zdrav-
stvenimi zavodi, predvsem na pod-
ročju deli tve dela. Dosedanji po-
goji so omogočiU hiter razvoj 
zdravstvene službe, s tem vzpo-
redno so rasle tudi dejavnost i , ki 
so potrebne za n j e n o funkcionira-
nje , razen tistih, k i so zahtevale 
predrago opremo in posebni stro-
kovni kader . Toda stroški tako OTT 
ganizirane in razdrobl jene zdrav-
stvene službe so ee tako povečali, 
da presegajo n j e n e dohodke oz. 
sklade zdravstvenega zavarovanja . 
Zato j e potrebno, da se zdravstve-
ni delavci bolj odločno soočijo s 
temi problemi ne le zaradi poce-
ni tve zdravstvene službe, temveč 
tudi zaradi izbol jšanja strokovnositl 
dela-

Poseben problem je zdravstve-
no zavarovanje kmetov. Ze leta 
1960 smo prvič uvedl i obvezn<v 
kmet i j sko zavarovanje zaradi sla-^ 
bega zdravstvenega s t an j a k r n e č k ^ 
ga prebivalstva in zaradi močno iri 
stalno naraščajočih cen zdiravstve-] 
nih storitev. Uvedba takega zava-
rovanja pa j e tudi nada l j n j i ko-
rak k splošnemu nacionalnemu za-
varovanju . Res je, d a smo z os-
novnim obveznim zavarovanjem 
kmetov omogočili le-tem, da se 
bol j poslužuje jo n u j n e s a ^ravl j^e-
n j a pa čeprav samo z delnimi pra-
vicami in z obveznim doplačilom. 
Toda danes se vse boli kaže po-
treba po splošnem in polnem 
7x3ravsitvenem zavarovanju vseh 
l judi. V zvezi s tem je predvsem 
problem, kako uredit i f inansiranie 
tega podrocip. S tan je sklada ^t, 
decembra 1965 je na našem pod-
ro^iu kot -̂T- vse j Sloveniji narav-
nost. kritično, sai i^kaznije 
72.fi74.0R7 d ina r j ev pr imanjk l ia ia . -

O razpravi na konferenci bomo 
poročali pr ihodnjič . 

Slikarska razstava 
Minulo nede l jo so v okv i ru 

k u l t u r n e g a t e d n a o d p r l i v mal i 
d v o r a n i n a s t a r e m p t u j s k e m 
m a g i s t r a t u r a z s t a v o s l i ka r j ev 
n e k d a n j e g a a k a d e m s k e g a k luba 
»Vesna« na D u n a j u . R a z s t a v l j e -
n ih je 35 del s l i k a r j e v Gvidona 
Biroi la , M a k s i m a G a s p a r i j a , ki 
edini od n j i h še živi, F r a n a Kle -
menčiča , H i n k a S m r e k a r j a in 
Saše Šan t l a . Na s l ikah p r e v l a -
d u j e j o na rodop i sn i mot iv i . Ti 
s l i ka r j i i m a j o n a j v e č zaslug, da 
so n a m upodobi l i k m e č k o živ-
l j e n j e t e d a n j e dobe in razširi l i 
l ikovno u m e t n o s t t u d i v kmeč-
ke domove. N j i h o v e s l ike so na-
s t a l e v zače tku tega s to le t j a in 
n a m o h r a n i l e ž ive s t ike s t eda -
n j i m ž i v l j e n j e m . M e d s l ika r j i -
Vesnani j e n a j b o l j znan Maksim 
Gaspa r i . I l u s t r i r a l j e t ud i mno-
go kn j ig , v e d n o pa ga je mikala 
k a r i k a t u r a . P r e d n e k a j leti je 
r a z s t a v l j a l t u d i v P t u j u . Obisko-
va lcem je k o m e n t i r a l razs tave 
prof . Alb in Lugar ič . Pr iporoča-
mo, da si ogleda razs tavo , ki 
bi la u r e j e n a z m n o g o t n j d a in 
s t roškov, č imveč l j ud i . Odpr ta 
bo do 27. f e b r u a r j a . V. K 

KUPEC KRUHA SVOJEMU 
SOSEDU: 

>Ali veste, da so pri Jntesu 
v Mariboru zaprli 25 zaposlenih 
ki so imeli svoje skladišče zi 
mokoU 

>Če bi bila tudi za krajo kva-
lifikacija, bi v podjetju 
zdavnaj odkrili, kateri je napre-
dovalih 
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Maketa podeželske hiše panonskega tipa iz okolice Ptuja, v kateri je družinska 
soba (hiša), kuhinja (priklet) in zadnja soba (štibelc), hlev skedenj in svinjak. Kuhinja (priklet) je za vsako kmečko gospodinjo najvažnejši pro-

stor. Pregrajena je največkrat z zidom, da se pri vstopu v hišo ne 
vidita peč niti gospodinja. V njej je ves kuhinjski pribor, ki je raz-
postavljen po lesenih policah. Tudi v Pokrajinskem muzeju v Ptu-
ju je tako urejena kuhinja in v domačo nošo oblečena ženska pred 
kmečko pečjo, obdana z lončenimi lonci, burkljami in žrmljami in 
drugim. Priklet praAijo zato, ker so v tleh tega prostora vrata v klet. 

Kurent Je pošasten lik pustne maske, 
pa ne samo zaradi grozljive opreme, 
temveč tudi zaradi tega, ker malo-

kdo ve, kdo je kurent. 

i Ptujske prireditve 1965. leta so bile drugačne od prejšnjih priredi-
tev tudi po množičnosti kurentov. Za to so poskrbeli organizatorji 

kurentovanj iz Markovec in iz Rogoznice. 

Orači iz Lancove viasi so predstavniki pustnih običajev z Drav-
skega polja. Ob pustnih dnevih so razveseljevali prebivalce iz Lan-
cove vasi in iz okoliških vasi s svojimi konjički, kurentom in ora-
čem ter pobiračem. Posebno lepe so njihove kape, okrašene z go-

stiivanjskimi pušeljčki. 

Skupina škoromatov iz Kostanjevice je 19G5. leta prvič nastopila 
na ptujskih folklornih prireditvah in je bila prav zanimiva tako 

po svojih likih kot tudi po vsebini svojega pustnega obreda. 

Laufarji iz Cerkna so prav zanimiva skupina, ki jo vidimo že več let na ptujskih prireditvah. Ne-
me maske so deležne vse pozornosti gledalcev in snemalcev, v resnici pa jih predstavljajo mladi, 

prav veseli in živahni člani skupine. 

^rači iz Markovec se nekoliko razlikujejo od oračev iz Lancove 
Njihovi konjiči so ravno tako veseli, vendar drugače oblečeni. 

Obiščejo tudi vsako dvorišče, »obračuna« pa za njihovo oranje po-
ki tudi poseje, pograblja in pobere jajca, klobase pa tudi de-

nar. 

Kmečka soba v grajski restavraciji je eden izmed lepo urejenih 
in za turiste zelo privlačnih gostinskih prostorov, ki je vedno poln 
do zadnjega kotička zlasti ob ptujskih prireditvah pa tudi v turi-
stični sezoni. Marsikateri mladi par pride v to sobo na poročni dan 
in se s svojimi gosti v njej prav prijetno počuti, čeprav ga potem 

račun nekoliko »olajša«. 

Dominik Tisnikar iz Ptuja že več let spodbuja Ptujčane s svojim 
zabavnim vzgledom, kako se je potrebno osebno potruditi, da se 
ljudje za pust nasmejejo do solz. S svojim avtomatskim fotoapa-
ratom je že marši kogar »posnel« in ima za tn svoje opravilo svojo 

hvaležno in zelo veselo publiko. 



KO SZDL Ormož vobi vse pustne skupi-
ne in posameznike iz občin Ptuj, Ljutomer in 
Ormož, naj se udeležijo pustnega karnevala 
v Ormožu dne 22. febr. ob 14. uri. Najboljše 
maske bodo nagrajene. Zbirališče je eno uro 
p̂ red pričetkom na dvorišču bolnišnice v Or-
možu. 

ROJSTVA, POROKE IN SMRTI NA OBMOČJU MATIČNEGA 
URADA PTUJ 

Rodile so: Majda Gaube, Lo-
vrenc 17 — Darka; Otilija V i d o 
vič, Ob Dravi — Vlasto; Nada 
Novak, HajndI 17 — Sama; Na-
da Horvat, Obrež 21 — Tatja-
no; Terezija Hojski, Draženska 
I /a — Danico; Lizika Sterle, 
Krempljeva 1 — Dušana; Eliza-
beta Čeh, Prešernova 22 — 
Branka; Anica š m i g o c , Pobrež-
je 49 — Danico; Ana Muhič, 
Stara igora 15, Radgona — Vi^ 
Ijema; Marija Gregorec, Gra-
jenščak 9 —• Brigito; Marija 
Krajnc, Ločič 6 — Jožeta; Anto-
nija Cebek, Placar 69 — Zvon-
ka; Anica Vidovič, Selška 4 / a — 
Tatjano; Marija Krajnc, Krče-
vina 9 — Ribano; Terezija Vo-
grinc, že ta le 24 — Jožeta; Neža 
Svenšek, Ložine 5 ~ Konrada; 
Marija Dobnik, Starše 43/a ~ 
Mirka; Cecilija Kozel, Berinjak 
15 — Danico; Marija Prešiček, 
Ljutomer — deklico; Marija še -
ruga, Kicar 116 — deklico; Ma-
rija Tetičkovič, Gruškovec 87 — 
dečka; Hilda Tušek, Miklavž 61 
— dečka; Matilda Zoreč, Drste-
]je 49 — deklico; Marija Vuk, 
Mihovci 76 — dečka; Jožica Me-
saric, K o n t n o 5 — deklico; 
Štefka Valentan, Njiverce 4 — 
dečka; Marija Jozič, Tibolci 18 
— Metko in Miroslava; Ivanka 
Murko, Tomaž — Zvonka; An-
tonija Vidovič, Dubrava 18 — 
Ivanko; Marija Babosek, š tuk i 
2 — Alenko; Ivanka Perko, Pod-
lehnik 69 — Klementino; Mari-
ja TArafela, Ljutomerska 1 — 
Jožico; Matilda Belšak, Janžki 
vrh 93 — Marjetko. 

Poroke: Ignac Pernek, Ptujska 
58, Maribor — Štefanija Beicer, 

Tkalski prehod, Maribor; Jožef 
Murko, Mestni vrh 37 — Geno-
vefa Mesarec, Rajčeva 10; Franč 
Ceh, Gabernik 22 — Štefanija 
Brmež, Pacinje 17; Jožef Bigec, 
Mestni vrh 14 — Ana Šabeder, 
Podvinci 10; Anton Radolič, Pre-
polje 57 — Olga Mlakar,'Kun-
gota 13; Martin Lozinšek, Lan-
cova vas 6 — Elizabeta Vaupo-
tič, Hajdoše 8/a; Otmar Kram-
berger, Placer 65 —- Ivana Boto-
len, Mestni vrh 50; Jožef Le-
nart, Sp. Velovlak 30 — Angela 
Pihler, Sp. Velovlak 28; Frahc 
Turk, Lackova 1 — Marija žo-
har, Lackova 1; Franc Tili, Pod-
vinci 66 — Ana Kuhar, Podvin-
ci 27; Jovan Romanič, Trg na-
rodnih herojev 4, Varaždin — 
Zofija Gorjanc, Ciril-Metodov 
dr. 8; Miroslav Napast, Crešnje-
vec 93 — Marjeta Vindiš, Roga-
ška 4. 

Umrla sta: Katarina Ovčar, 
Spolenjakova 9, rojena 1878, 
umrla 9. februarja 1966; Franc 
Malek, Mariborska 16, rojen 
1888, umrl 11. februarja 1966. 

V A B I L O ! 
Vabimo starše, da pr ipel je jo 

predšolske otroke-maske v pone-
deljek, 21. februar ja 1968, ob 
15. uri v Narodni dom na pustno 
r a j a n j e z veselim programom, 
krofi in srečolovom. 

Uprava Vrtca Ptuj 

KORISTNI NASVETI 
— Zakaj je bog najprej iLstvaril 

moškega in šele potem žensko? 
— Ker ni želel, da bi, medtem 

ko bi ustvarjal moškega, pomaga-
la ženska z nasveti. 

Zidarji Gradenj pri gradnji nove peči za Opekarno Žabjak 

Jutri obisk delavcev 
,,I\ade Dimlč" 

iz Zagreba 
V soboto, 19. februar ja 1966, 

bo Ptuj obiskala 40-članska sku-
pina delavcev Zagrebške triko-
taže »Nada Dimič« iz Zagreba. 
Naimen nj ihovega obiska je sre-
čan je z delavci iz Ptuja in spo-
znati zgodovinske in kul turne 
znamenitosti mesta. 

Ob prihodu v Ptuj bodo šport-
na tekmovanja . Ob 11. uri bo na 
kegljišču SD »Drava« v Ptuju 
tekmovanje v kegl jan ju med 
ekipama sindikalnih podružnic 
Zar rebške trikotaže »Nada Di-
mič« Zagreb in Elektrokovinar 
Ptuj. Istočasno bo v domu JLA 
tekmovanje v šahu in v namiz-
nem tenisu. Po športnih srečanjih 
si bodo gost je iz Zagreba ogle-
dali mesto, v nedel jo pa tudi 
folklorne prireditve. 

Ob obisku v Ptuju se bodo 
srečali z delavci tovarne perila 
»Delta« in Elektrokovinar Ptuj in 
s pri^dstavniki Občinskega sin-
dikalnega sveta Ptuj. V razgovo-
rih bodo izmenjali izkušnje s 
področja sindikalnega dela in 
dela samoupravnih organov. 

Prvi obisk delavcev Zagrebške 
trikotaže »Nada Dimicff iz Zagre-
ba nasšemu mestu je bil 11. no-

vembra 1965, ko so si ogledali 
muzej na gradu. Ob takratnem 
obisku so izrazili željo, da nave-
žejo stalne stike z delavci iz 
Ptuja in da skupaj z njimi raz-
v i ja jo vse možne oblike sodelo-
vanja . S tem v zvezi so pred-
stavniki sindikalnega odbora 
»Nada Dimič« iz Zagreba obis-
kali Občinski sindikalni svet 
Ptuj v petek, 11. februar ja 1966. 
Ob njihovem obisku v Ptuju so 
v razgovorih izmenjali izkušnje s 
področja dela sindikalnih po-
družnic in o možno.stih sodelo-
vanja. Pobudo sindikalne orga-
nizacije »Nada Dimič« iz Zagreba 
toplo pozdravljamo. Prepričani 
smo, da se bo to sodelovanje 
razvilo v močno in t ra jno sode-
lovanje med delavci Zagreba in 
Ptuja . 

F. B. 

KULTURNA PROPAGANDA 
Organizacije protugalskega me-

sta so hotele vzbuditi pri prebival-
cih željo po branju. Organizirale 
so sprevod oslov po ulicah, ki so 
no^ih napise: Samo mi ne beremo 
knjig! 

Podjetje Pekarne Vimko Reš razpisuje prosto delovno 
mesto čistilke. Ponudbe iK^ljite upravi podjetja v Ptuju, 
Tra ten j akova 2. 

Komunalno podjetje Ptuj obvešča, da bo javno kopališče 
zaprto za nedoločen čas zaradi okvare na kotlu. 

SKUCAb! IV. PLENUM OBČ. SINDIKALNEGA 
SVETA 

Za torek, 1 marca 1966, j e sklican 
IV. plenum občinskega sindikal-
nega sveta Ptuj , ki bo zasedal v 
veliki dvorani občinske sikupščane 
Ptuj, s pričetkom ob 16. uri. Na 
plenumu bodo sodelovali vsi člani 
plenuma in nadzornega odbora ob-
čiins'k!ega sindikalnega sveta Ptuj , 
občimskih odborov sindil^ajtov in 
predsedniki sindikalnih odlborov in 
siindikalnih podružnic. 

Na plenun.u bo razprava o nalo-
gah sindikatov na področju orga-
nizacije letnega, tedensitega in 
dnevnega oddiha. Preučild bo(io tu-
di realizacijo priporočil III. ple-
numa, ki je poslal vsem delov-
nim organizacijam priporočila 

glede ustanavl janja namenskih 
skia<ioiv dielovmih organizacij za 
letni oMih in rekreacijo. Razprava 
se bo dotaknila tudi akcije sindi-
kalnega odbcra Kmetijskega kom-
binata P tu j in občinslcega sindi-
k J n e g a sveta IHuj za ureditev sin-
dikalnega doma za oddih in re-
kreacijo na Gorci pri Podlehniku. 
V prihodnjih dneh bodo vse sin-
dikalne podružnice in člani ple-
numa ter odborov prejeli gradivo, 
da bodo že pred plentmiom v sin-
dikalnih podružnicah razprave o 
tem, kako organizirati cenen letni 
oddih dela' 'cev in njihovih dnj-
žinskih članov ob morju, v plani-
nah in drugih letoviških krajih. 

Kaj fe preveč in česa 
premalo? 

MASKIRANI PRED PUSTNO 
ZABAVO: 

>Vsi bi se lahko v Ptuju vsaj 
ob pustu maskirali. pa bi bilo 
iiorenje bolj zabavno!< 

>Ti se lahko, ki te bodo šde 
po pustu rotiralUt 

ODHAJAJOČI PRKD VRATI 
SKUPŠČINSKE DVORANE: 
>2,akaj le morajo ta vrata ta-

ko škripati: vsi so slišali, da 
sem odselit 

*Take malenkosti pa res 
vsakdo ne opazi!< 

ZGODOVINAR NA POTI NA 
PTUJSKI GRAD: | 

yStare stvari so ie tako pri- ' 
vhirnp. da jih odnašajo nekateri 
domoo!; I 

yTa, ki je odnesel samo dele 
železne ograje med stopnicami 
in južnim grajskim zidom, bo 
gotovo kmalu prišel še po 
okviri < 

REDEN OBISKOVAJ.EC 
OBDRAVSKE ALEJE 

V PARKU: 
»Ta aleja z razbitimi lučmi 

hi morala imeti ime po človeku, 
ki je zanjo največ storil!< 

>To je žal še nemogoče, ker 
ga je potrebno najprej izsledi-
ti.U 

O B J A V A 
Ljudska knj ižnica v Ormožu 

obvešča cen jene obiskovalce, da 
sr;et redno pos lu je v Vrazovi 
ulici 12 (prejšnj i vrtec). Knj iž -
nica je odpr ta vsak ponedel jek 
in petek od 12.30 do 17 ure : vsak 
torek in sredo pa od 8. do 12. 
ure. 

Knj ižnica ima 3500 knjig, ki 
so u re j ene po decimalni klas i f i -
k a c i j i mladinsko leposlovje pa 
po s tarostnih s topnjah . Bralcem 
je v knjižnici na razpolago abe-
cedni imenski katalog po pisa-
tel j ih kn j ig in katalog po naslo-
vih knj ig . 

V času poslovanja je bralcem 
dostopna tudi čitalnica, ki bral-
cem omogoča, da tu n a j d e j o v 
prostem času razvedri lo oo lepi 
knjigi, da se seznani jo ? novimi 
kn j igami ; p redvsem pa je čital-
nica n a m e n j e n a tistim, ki dom3 
n imajo prostora v miru prebirati 
knj ige in rev i je 

Za n a j m l a j š e p r i re ja knj ižni -
ca tudi »Ure pravlj ic«. 

L jub i te l j e knj ig , Id še niso vpi-
sani v naši kn j i žn i c i vabimo, 
da se č impre j vpišejo v knj ižni-
co in t ako pos tane jo redni obi-
skovalci naše n.-ft.anove 

Uprava knjižnice 


